


En els últims anys, en Caixa Ontinyent hem invertit més de 30 milions 
d'euros en obra social, generant millors condicions de vida i creant més 
oportunitats de futur als nostres pobles perquè els nostres joves vulguen 
i puguen quedar-se. 

Descobreix el valor incalculable de ser client de Caixa Ontinyent.

Poder quedar-te 
té un valor 
incalculable
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COCENTAINA dia a dia

Obres i serveis

LA REGIDORIA D’OBRES I SERVEIS DE L’AJUNTAMENT DE COCENTAINA
posa a disposició dels veïns i veïnes la següent adreça electrònica per a suggeriments

o avisos de desperfectes i qualsevol cosa que vegen per a reparar.
obresiserveis@cocentaina.org

WhatsApp: 699-83-38-61
Entre tots fem el poble gran!

Pintura de la porta de la Fpa Beniassnet Inici  de les obres de renovació de les 
infraestructures de l’Avinguda Moreres

Obres d’asfalt del camí del Puntarró

 Nova senyalització viària als camins rurals
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Em preocupa

El passat 16 de setembre s’inaugurà el curs 
2024/2025 a la FPA Beniassent. Gent de 
totes les edats omplin les seues aules. Els 

joves perquè necessiten una millor i més ampla 
formació per a poder entrar al món laboral i 
els majors per posar-se al dia amb uns estudis 
bàsics.

Fa molts anys, quan moltes famílies passaven 
necessitats, valoraven moltíssim l’educació que 
es donava a les escoles. Com ha canviat tot això! 
Ara moltes famílies volen que l’escola siga una 
guarderia. Què pena!

Per a saber la situació educativa que tenim 
sols cal eixir al carrer i mirar: pixades de gossos i 
alguna cosa més per qualsevol carrer, papers per 
terra, envasos de beguda fora de les papereres, 
pintades a les parets, cotxes circulant sense fer 
cas als senyals de trànsit, jovençols amb motos 
molestant al veïnat, moltíssima gent que va a 
comprar i demana borses de plàstic, anem a 
comprar als súpers amb el cotxe, encara que 
siga al carrer de dalt, l’ús indiscriminat de les 
pantalletes, l’educació familiar fa pena, la relació 
amb els fills fa aigua i a casa dediquem el 
màxim temps a l’entreteniment amb les teles, les 
plataformes, les pantalletes i el “sumsum corda”. 
Eixa és l’educació que ens han donat? Consumir, 
gastar i gaudir.

Ens preocupa el nostre futur? Per què no 

pregunteu als vostres pares i avis abans com 
vivien?, quina relació familiar tenien? Com es 
relacionaven amb la gent? Per què els vostres 
pares i mares valoraven les escoles perquè els 
seus fills foren homes i dones de profit?

Devíem parar de tant en tant, reflexionar un 
poc sobre el que fem a la nostra vida familiar i 
laboral, fer menys cas a totes eixes boles que les 
mal anomenades xarxes socials us omplin el cap 
i us fan creure que “un burro vola”.

Valorem el que cal valorar, pensem i reflexionem 
un poc el que fem, que el diàleg no falte a casa, 
que controlem les pantalletes…, PENSEM, 
PENSEM, PENSEM. Fa goig com eixa gent gran 
passen les vesprades a la FPA. Admire a eixos 
treballador i treballadores que quan acaben el 
treball se’n van a l’escola d’adults per a millorar 
la seua cultura i la seua feina. M’alegren eixos 
emigrants que venen al nostre poble i que 
dediquen un temps per anar a l’escola  per a 
intentar integrar-se al nostre poble estudiant 
valencià.

Ànim, el futur és nostre, eixim del sistema 
que les grans corporacions internacionals han 
fet per tenir un control total sobre nosaltres, 
les persones, i no caure en eixe consumisme, 
individualisme, egoisme i autoritarisme que ens 
estan imposant sense adonar-nos-en.

Paco Fuster
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El descobriment del cartell de la Fira de Tots 
Sants de Cocentaina 2024 engega la maquinària 
per a la 678a edició del gran esdeveniment
Departament de Comunicació
Fira de Tots Sants de Cocentaina, des de 1346

La Fira de Tots Sants de Cocentaina ha 
donat el tret d'eixida a la seua 678a edició 
amb un acte de presentació celebrat al 

Pati d’Armes del Palau Comtal. L'esdeveniment 
va estar conduit pel conegut presentador de 
Sueca Eugeni Alemany, qui va aportar el seu toc 
d'humor i proximitat a la vetllada.

Durant l'acte, i sent un dels moments més 
esperats, es va descobrir el cartell oficial de la 
Fira 2024, obra de l'artista de Banyeres de Mariola 
Leo Ferre. "El cavall és el protagonista i la base 
del cartell", va explicar Ferre, destacant aquest 
símbol central com a representació de la tradició 
i identitat de la Fira de Cocentaina.

També van participar en la presentació la Colla 
de Dolçaines i Tabals Mal Passet, que en aquest 
2024 celebra el seu 25è aniversari; l'Associació 
d'Antics Recreadors 1900, que va aportar una nota 
històrica i tradicional a l'esdeveniment; i Andrés 
Perelló, director general de Casa Mediterráneo, 
qui va ressaltar la col·laboració amb la Fira per 

a aquesta edició amb l'espai cultural i expositiu 
el 'Palau Mediterrani', ampliant l'abast cultural i 
internacional de l'esdeveniment.

Un dels moments més emotius de la nit va 
ser la intervenció d'Ignacio García Vidal, qui 
serà el lector del Privilegi de Fira d'enguany. 
"M'emociona molt pensar que soc la veu que 
representa a tots els socarrats i que ens identifica 
des de fa 687 anys", va expressar amb orgull el 
director d'orquestra. García Vidal va destacar que, 
com a contestà, "és difícil renunciar a la Fira", 
subratllant la importància personal i col·lectiva 
d'aquest esdeveniment. Va concloure afirmant 
que llegir el Privilegi "és un privilegi molt valorat" 
i que ho viu "amb molta il·lusió, però també amb 
molta responsabilitat".

Després de García Vidal, va prendre la paraula 
la regidora de Fira, Marcela Richart, qui va 
destacar que "cada edició de la Fira és una 
oportunitat per a seguir avançant sense perdre 
les nostres arrels". La regidora va anunciar que 
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la Fira començarà enguany la vesprada del 
dijous 31 d’octubre, a les sis de la vesprada, 
per compensar la suspensió temporal de l’any 
passat. També va presentar algunes de les 
principals novetats, com la Fira Màgica, amb 
espectacles de mags durant els tres dies, i 
va ressaltar la importància de la col·laboració 
amb Casa Mediterráneo per a fer la Fira "més 
internacional que mai". Richart va concloure el 
seu discurs amb un missatge inspirador: "Sense 
por, somiem el futur de la nostra Fira".

Finalment, l’alcalde de Cocentaina, Jordi 
Pla, va subratllar que la Fira de Tots Sants "ha 
evolucionat al costat de la gent, però mantenint 
sempre el seu origen". En el seu discurs, va 
recordar que "la Fira és una història d’històries" 
que connecta generacions. Fent menció al poeta 
Vicent Andrés Estellés, va dir: "Assumiràs la veu 
d’un poble", i dirigint-se a Ignacio García Vidal, va 
afegir: "Ara tu, Ignacio, assumeixes aquesta veu". 

L'acte va concloure amb la interpretació de 
l'Himne de la Fira a càrrec del pianista Mario 
Coloma, seguit d’un aperitiu preparat per les 
Mestresses de Casa, en un ambient festiu que 
promet una edició única que reunirà cultura, 
comerç i gastronomia, mantenint-se com un 
referent internacional.



6 FIRA DE TOTS SANTSRevista El Comtat octubre 2024

Ignacio García Vidal i Leo Ferre Albero 
protagonitzen la Fira de Tots Sants 2024 com a 
lector del Privilegi i autor del cartell
Departament de Comunicació
Fira de Tots Sants de Cocentaina, des de 1346

L'Ajuntament de Cocentaina ha 
anunciat els noms de les dues 
figures que tindran un paper 

destacat en la 678a edició de la Fira 
de Tots Sants. Ignacio García Vidal, 
reconegut director d'orquestra i actual 
director del 'Sent-Me' i de l'Ensemble 
Casa Mediterráneo, serà el lector 
del Privilegi en l'obertura oficial del 
certamen. D’altra banda, Leo Ferre 
Albero, dissenyador gràfic de Banyeres 
de Mariola, ha estat el guanyador del 
concurs de cartells d’enguany i serà 
l’encarregat de donar imatge a aquesta 
edició.

La lectura del Privilegi tindrà lloc l’1 de 
novembre des del balcó del Palau Comtal, donant 
inici oficial a la Fira. El text del Privilegi, que data 
de 1346, commemora el privilegi reial atorgat per 
Pere IV per a celebrar la Fira. El contestà Ignacio 
García Vidal, amb una trajectòria internacional 
que inclou la direcció d’importants orquestres i 
festivals, també és el director, com s'apuntava 
a l'inici, de l'Ensemble Casa Mediterráneo, 
institució amb la qual la Fira ha establert una 
recentment estrenada col·laboració per a portar 
a Cocentaina el projecte "Palau Mediterrani", 
una proposta cultural que reforça l’enllaç entre 
la Fira i les cultures mediterrànies. A més, en 
la seua edició d'enguany celebrada el passat 
mes de juliol, el simposi 'Sent-Me' Cocentaina, 
dirigit igualment per García Vidal, va celebrar 
el seu 10è aniversari, consolidant-se com un 
referent en el panorama musical i educatiu. Per 
aquestes i moltes més raons, s'ha considerat al 
lloat director contestà com la persona més adient 
per a ostentar l'honor d'inaugurar, amb la seua 
lectura del Privilegi, aquesta Fira de 2024.

Pel que fa al cartell, l'obra de Leo Ferre Albero 
ha estat seleccionada després de guanyar el 
concurs convocat per a dissenyar la imatge 

d'aquesta edició. Ferre, amb una àmplia 
experiència com a dissenyador gràfic, il·lustrador 
i escenògraf, ha estat reconegut per la seua 
col·laboració en nombrosos projectes culturals, 
incloent-hi la seua tasca en els cartells festius 
i altres creacions visuals per a ajuntaments i 
institucions de la comarca. El seu treball reflecteix 
l'esperit d'innovació i tradició que defineix la Fira 
de Tots Sants.

Tots dos protagonistes estaran presents en 
l'acte de presentació oficial de la Fira, que tindrà 
lloc el pròxim 27 de setembre a les 20 hores al 
Pati d'Armes del Palau Comtal de Cocentaina. 
Durant aquest esdeveniment, es descobrirà 
el cartell oficial i Ignacio García Vidal dirigirà 
les seues primeres paraules al seu poble de 
Cocentaina com a ambaixador de la Fira 2024.
Marcela Richart, regidora de Fira de l'Ajuntament 
de Cocentaina, ha destacat: "És un orgull per 
a nosaltres comptar amb figures del prestigi 
d'Ignacio García Vidal i obres de gran qualitat 
artística com la que ha fet Leo Ferre Albero per 
a enguany. La seua implicació en aquesta edició 
reforça el vincle entre la Fira i la cultura, destacant 
tant el talent local com la projecció internacional."
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21 obres opten al Premi de Narrativa Fira de Tots 
Sants 2024

L'Ajuntament de Cocentaina ha fet pública 
la llista provisional dels títols rebuts per a 
participar en la primera edició del Premi de 

Narrativa Fira de Tots Sants 2024, un certamen 
que ja en la seua primera edició ha despertat 
un notable interès entre els escriptors i les 
escriptores del nostre territori. En total, s’han 
presentat 21 obres dins del termini establert, fet 
que subratlla l’èxit d’aquesta iniciativa cultural, 
com dèiem, en el seu any inaugural.

La publicació de la convocatòria es va dur a 
terme el passat 14 d’agost en el Butlletí Oficial 
de la Província d’Alacant, i el termini de recepció 
d’obres va romandre obert des del 15 d'agost 
fins al 8 de setembre. Actualment, els títols es 
troben en fase de revisió per tal de garantir que 
compleixen amb els requisits especificats en les 
bases del concurs.

Els autors i autores que han presentat les seues 
novel·les poden consultar la llista provisional de 
les obres admeses, que inclou el títol de l’obra 
i el pseudònim de l’autor o autora, a través 
del tauler d'anuncis de la Seu Electrònica de 

Departament de Comunicació
Fira de Tots Sants de Cocentaina, des de 1346

l'Ajuntament de Cocentaina, així com en la seua 
pàgina web. A partir de la publicació, s'obri un 
termini de 15 dies per presentar al·legacions en 
cas que siga necessari. Un cop finalitzat aquest 
període, es procedirà a publicar la llista definitiva 
de participants.

El sistema de participació és anònim, per la 
qual cosa els noms reals dels autors i autores 
romandran segellats en les pliques, que no 
s'obriran fins que es decidisca l’obra guanyadora. 
El jurat encarregat de llegir i valorar les 21 obres 
presentades donarà a conéixer el veredicte en 
les pròximes setmanes.

Aquest premi de narrativa, vinculat a la Fira de 
Tots Sants, vol posar en valor el talent literari i 
promoure la creació cultural en l’àmbit valencià. 
Amb aquesta primera edició, Cocentaina reforça 
el seu compromís amb la cultura i consolida 
la seua Fira com un esdeveniment no només 
comercial, sinó també cultural i literari.

Per a més informació, els interessats poden 
consultar la pàgina web de l'Ajuntament de 
Cocentaina o contactar amb l'Agència AVIVA.
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Presentada la nova edició del Certamen Coral 
Fira de Tots Sants

El  saló de plens de l ’Ajuntament de 
Cocentaina va albergar la presentació de 
la 44 edició del Certamen Coral Fira de Tots 

Sants, esdeveniment cultural es celebrarà  el 
dissabte 9 de novembre al Teular. Un Certamen 
que un any més, podran seguir en directe a través 
de les ones de ràdio Cocentaina.

En aquest edició participaran el Coro Nubah e 
Granda; el Coro Aurum de Luanco (Astúries) i el 
Coro Sinfonía de Torrevella. Els cors participants 
interpretaran, a banda del repertori de lliure 
elecció, l’obra obligada del compositor valencià 
Andrés Soler i que està musicalitzant un poema 
de Vicent Andrés Estellés. El títol de l’obra 
obligada és “És així, si us plau”.

A banda del compositor de l’obra obligada, 
el jurat estarà format per  4  dones, totes elles 
professionals del cant coral: Patricia Llorens 
Puig, catedràtica en l’especialitat de cant al 
Conservatori Superior de Música de València; 
Inmaculada Dolón, catedràtica de direcció coral 
del Conservatori Superior de Música d’Alacant; 
Ana Luisa Chova Rodríguez, titulada superior 
en piano i cant i Nieves Pascual, subdirectora 
de Música del Palau de la Música de València, 
intendent de l’Orquestra de València i doctora 
en Música.

El certamen estarà presentat per Gabri Francés 
i comptarà amb l’actuació de la colla Mal Passet 
mentre el jurat delibera, sumant-se així també, 
als 25 anys que compleix la colla en aquest 2024.

Però com és habitual des de la comissió 
del Certamen, s’organitzen altres activitats 
col·laterals al mateix, enguany trobarem una 
taula redona amb el tema “La dona en la música”, 
aprofitant a les 4 dones que integren el jurat i 
l’organització del “Messies participatiu Firacor”. 
La taula redona se celebrarà el mateix dia 
del certamen i el Messies participatiu el 15 de 
desembre a l’Església de Santa Maria.

Les tres agrupacions opten a ser el campions 
i no sols tindre el passe per al Firacor que se 
celebrarà l’any que ve, sinó que amb el títol de 
guanyadors obtenen la plaça per a participar 
en el Gran Premi Nacional de Cant Coral 2025 

a Segovia, un Certamen on es donen cita els 
guanyadors dels festivals corals de més prestigi 
e tota Espanya. I en metàl·lic s’atorguen cinc 
premis: El primer premi dotat amb 3.000 euros 
i trofeu; segon premis amb 1800 euros i trofeu; 
tercer premi valorat en 1.200 euros i trofeu 
així com el premi del públic amb 600 euros. 
També està al premi a la Millor direcció amb 
un trofeu commemoratiu (aquest no té dotació 
econòmica, però està designat pel prestigiós 
jurat del Certamen).

Tot esdeveniment necessita d’un cartell que 
l’anuncie i enguany eixa tasca li s’ha encomanat 
a la dissenyadora gràfica contestana Maria 
Pascual qui ha volgut crear un paral·lelisme 
entre el mon del cant coral i el coral submarí 
aconseguint una imatge forta i vibrant.

Redacció
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Cocentaina i Banyeres són els Municipis Convidats 
en el Festival Open House València 
NP Ajuntament de Cocentaina

Open House València és un festival 
d'arquitectura de caràcter internacional 
que se celebra en més de 50 ciutats de tot 

el món (Londres, Nova York, Melbourne, Buenos 
Aires, Barcelona...). La VI Edició del festival a 
València tindrà lloc els dies 25, 26 i 27 d'octubre, 
a més de comptar amb una àmplia programació 
d'Activitats Satèl·lit durant els mesos de setembre 
i octubre. «Es tracta d'un projecte de divulgació 
cultural per acostar l'art, el disseny i l'arquitectura 
a la ciutadania», apunta Sara Portela i Valls, 
arquitecta i directora d’Open House València.

La figura de Municipi Convidat OHV es va crear 
per a donar visibilitat a l'arquitectura i el patrimoni 
més enllà de la ciutat de València. Amb un gran 
èxit des de la seua primera edició en 2021, acull 
per primera vegada a municipis de la província 
d'Alacant: Cocentaina (5 d'octubre) i Banyeres 
de Mariola (6 d'octubre), així com Llíria (19 i 20 
d'octubre).

En el cas de Cocentaina (dissabte 5 d’octubre), 
es combinarà l'obertura d'edificis per a la visita 
lliure per part dels interessats amb rutes urbanes 
a càrrec de voluntaris i experts. Alguns dels 
edificis històrics que formen part del programa 
són el Palau Comtal, el Refugi antiaeri, el Convent 
dels Franciscans, la Casa-Museu del Centre 
d’Estudis Contestans o l’antic Palau dels Ortiz, 
rehabilitat per a habitatges. S’organitzaran rutes 
urbanes temàtiques per a conéixer la història 
del barri del Raval, els vestigis de les muralles 
de la Vila i els vivers. «Serà una oportunitat 
única per a conéixer edificis singulars que no 
sempre són visitables», comenta Laura Gilabert 
Sansalvador, arquitecta i coordinadora d’Open 
House Valencia.

En Banyeres (diumenge 6 d’octubre) s’oferiran 
visites al castell d’origen almohade i a les ermites 
del centre històric, així com una ruta a través dels 
antics molins paperers de la mà d’un expert en 
aquest patrimoni industrial. Es visitarà MasQi, 
una antiga masia rehabilitada i convertida en un 
hotel amb encant.

Programa complet d’activitats al web del 
festival: www.openhousevalencia.org. 

Segons Josep Sempere, alcalde de Banyeres 
de Mariola, «estem molt contents per participar 
en aquest festival. És una oportunitat única 
per donar a conéixer la nostra arquitectura i el 
nostre patrimoni, el qual, moltes vegades, és un 
gran desconegut. La gent que participe en la 
jornada del diumenge 6 d’octubre podrà visitar 
des del castell fins a les ermites, passant pels 
molins paperers. Esperem que aquesta visita 
siga molt profitosa. Segur que descobrireu un 

Banyeres peculiar vist des d’un punt de vista 
molt particular».

En paraules de Jordi Pla, alcalde de Cocentaina, 
«des de l’equip de govern, continuem apostant pel 
turisme al nostre poble. En aquest cas, mostrarem 
edificis públics i monumentals i altres de privats 
que destaquen per la seua arquitectura, els 
quals, per primera vegada, s’obriran als visitants 
perquè es puguen conéixer de primera mà. Des 
de l’Ajuntament, continuem promocionant el 
nostre poble a tot arreu i dinamitzant-lo com un 
referent del turisme d’interior».
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Cocentaina acull una jornada de directius de 
CaixaBank

NP Ajuntament de Cocentaina

La Casa de la Joventut de Cocentaina va acollir 
el dimecres 11 de setembre una jornada de 
treball a la qual assistiren diversos directius 

de riscs, de zona i gerents d’oficina d’Agrobank 
i CaixaBank. Entre els assistents, trobem Olga 
García Saz, Directora Territorial de Caixabank 
en la Comunitat Valenciana i la Regió de Múrcia. 
En acabar, la comitiva es va dirigir a l’almàssera 
de la Cooperativa Agrícola de Cocentaina, on 
foren rebuts per Rafael Montava, president 
d’aquesta; i Jordi Pla, alcalde de Cocentaina. 

Tot seguit, es va iniciar un recorregut per les 
instal·lacions de la Cooperativa, en el qual els 
directius pogueren conéixer de primera mà la 
història centenària de la Cooperativa (fundada 
el 1916), el seu procés de producció, les 
principals característiques dels olis monovarietals 
(especialment la «blanqueta»), la seua aposta 
per la sostenibilitat amb la instal·lació de diferents 
plaques solars en l’edifici, així com la reutilització 
dels ossos de l’oliva per a funcions de calefacció 
de l’almàssera. Finalment, els assistents tastaren 
una selecció dels millors olis de la comarca del 
Comtat, comprovant la gran qualitat d’aquests.

Segons Rafael Montava, president de la 
Cooperativa Agrícola de Cocentaina, «l’oli de 
Cocentaina és molt valorat, no sols a escala 
nacional, sinó internacional. De fet, ja tenim 
preparat el primer enviament d’oli al Japó. 
Aquest interés que genera l’oli contestà en 
l’estranger ens ha de fer reflexionar al voltant del 
gran potencial econòmic que tenim a la nostra 
comarca. Per aquest motiu, visites com aquesta 
ens poden donar un impuls molt important, 
sobretot ara, en què vivim un moment complicat 
per al cooperativisme a causa dels alts impostos 
que dificulten la tasca dels mitjans i els xicotets 
productors».

En paraules de Jordi Pla, alcalde de Cocentaina, 
«el nostre poble ha esdevingut, per un matí, 
l’epicentre de la banca nacional amb aquesta 
important jornada de treball de diverses entitats 
bancàries. A més a més, hem tingut l’oportunitat 
de mostrar-los el gran potencial econòmic del 
nostre poble a través d’una de les seues entitats 
més rellevants com és la Cooperativa Agrícola 
Catòlica. L’oli és un dels béns més preuats dels 
contestans i contestanes amb un potencial 
que s’ha de desenvolupar i, amb aquesta visita, 
esperem donar-li la visibilitat que mereix per tal 
de continuar creant llocs de treball, potenciant 
les empreses contestanes i col·locar Cocentaina 
al mapa».

El dimecres 11 de setembre, directius d’Agrobank i Caixabank assistiren a 
una jornada de treball a la Casa de la Joventut i, posteriorment, foren rebuts 
en la Cooperativa Agrícola Catòlica pel seu president, Rafael Montava; i 
l’alcalde de Cocentaina, Jordi Pla.
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Cocentaina formalitza l’agermanament amb la 
localitat italiana d’Orria
NP Ajuntament de Cocentaina- Redacció.
F otos: Pia Unión

Una comitiva italiana encapçalada per 
l’alcalde d’Orria ha arribat a Cocentaina 
amb motiu de l’agermanament entre les 

dues poblacions. Un agermanament que s’havia 
iniciat anys enrere i que, a causa de la pandèmia, 
no va arribar a formalitzar-se. Orria és el poble 
natal del pintor napolità Paolo de Matteis, de qui 
Cocentaina atresora el millor conjunt pictòric de 
tota Espanya. 

Prèviament, en agost, una comitiva contestana 
formada per membres de la Pia Unió Mare de 
Déu del Miracle, l’Ajuntament i altres veïns i veïnes 
de la localitat, va estar present a Orria durant la 
celebració del Festival «Il Pennello d’Oro», en el 
qual els artistes contestans Inma Ribelles, Luis 
Ardevínez i Norma Prats traslladaren fragments 
dels llenços de Matteis i paisatges significatius 
d’ambdues localitats en un dels murs pròxims a 
la casa natal del pintor. Ara, però, aquest mateix 
mural s’està reproduint al carrer del Pare Lluís 
Fullana de la Vila Comtal. 

A més a més, les dates elegides per a formalitzar 
aquest agermanament no són casuals. La raó és 
que eixa setmana (concretament, el divendres 
13 i el dissabte 14 de setembre) Cocentaina va 
acollir les I Jornades Internacionals d’Art Barroc, 
precisament dedicades a l’obra de Paolo de 
Matteis, on va participar Gianni Citro, president 
de la Fondazione Meeting del Mare amb la 
conferència «Il tema della pittura di transizione 
nei dipinti clientani di Paolo de Matteis»; entre 
altres estudiosos de primer nivell de l’art barroc. 

L’assistència a totes les activitats de les 
jornades va ser lliure i totalment gratuïta i les 
conferències es van poder seguir-se en directe 
a través del canal de YouTube de l’Ajuntament 
de Cocentaina. 

L’acte formal de recepció de la comitiva italiana 
va tindre lloc el dimarts 10 de setembre.

Primer van fer una parada al Monestir de la 
Mare de Déu on es troba tot el conjunt pictòric 
de Paolo di Matteis, unes obres que ens parlen 
de diferents moments de la vida de Santa Clara 
i Sant Francesc (les ordres que custodien a la 
Mare de Déu) i també del Miracle del 19 d’abril 

de 1520 i el trasllat de la Icona de la capella de 
Sant Antoni al Monestir. Allí foren rebuts pels 
presidents de la Pia Unió, José Torró i Maria 
Dolores Franco, així com pel director espiritual de 
la mateixa, d. Eduardo Rengel i els van mostrar 
estes pintures i el mateix Monestir al temps que 
els van fer entrega d’uns records (com ara la 
reproducció de la nostra Icona bizantina).

Ja  a les 20 hores al Saló de Plens de l’Ajuntament 
va seguir la recepció, on els diferents convidats 
pronunciaren discursos en els quals destacaren 
la importància d’aquest agermanament i 
els vincles culturals i socials entre les dues 
poblacions. A més a més, l’alcalde d’Orria va 
signar el Llibre d’Honor de Cocentaina i, tot 
seguit, a la Plaça de la Vila, els italians van assistir 
a una mostra de la cultura popular contestana 
gràcies a la col·laboració del Grup de Danses 
de Cocentaina, la Colla de Dolçaines i Tabals 
Mal Passet, la Muixeranga Penyeta Blanca i els 
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Cabuts. Finalment, tots els presents van gaudir 
d’un vi d’honor. 

D’altra banda, amb l’objectiu que els visitants se 
sentiren com a casa, l’Ajuntament va organitzar 
diversos viatges a Alacant i València (on els italians 
pogueren admirar els quadres d’autors contestans 
que atresoren diferents museus) i, per descomptat, 
als principals monuments de Cocentaina. 

En paraules de Jordi Pla, alcalde de Cocentaina, 
«ha estat tot un honor fer efectiu aquest 
agermanament amb la població italiana d’Orria. 
Un agermanament que té el seu origen en la 
forta vinculació de Cocentaina amb Itàlia, com 
podem apreciar en les influències artístiques 
del Palau Comtal o el Castell. No obstant això, 
el vincle més intens entre les dues poblacions 
naix a partir del pintor Paolo de Matteis. Orria té 
el privilegi de ser el bressol d’aquest gran artista, 
però Cocentaina gaudeix del privilegi d’atresorar 
un dels seus millors conjunts pictòrics de tot 
el món. Gràcies a aquest agermanament, els 
nostres pobles continuaran treballant tots plegats 
amb tota classe d’iniciatives culturals, artístiques 
i patrimonials».

Mural testimoni de l’argemanament entre 
Cocentaina i Orria
Redacció

El divendres 13 de setembre amb motiu 
de l’inici de les Jornades del Barroc, es 
va aprofitar per a inaugurar el mural que 

demostra l’agermanament entre Cocentaina i 
Orria, un mural que han pintat els artistes Inma 
Ribelles, Norma Prats i Luis Ardevínez.

El mural mostra en primer lloc a l’artista Paolo 
di Matteis  pintant un dels quadres que trobem al 
Monestir de la Mare de Déu i després, en segon 
pla, dos paisatges amb els edificis emblemàtics 
de cada població.

El mateix mural està també a Orria (Itàlia).
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Les demandes de la Cooperativa Agrícola Catòlica 
de Cocentaina s’escoltaran a les Corts i al Congrés 
gràcies a Compromís
NP Compromís Cocentaina

La majoria dels agricultors de la nostra 
zona, de producció agrícola de secà, són 
majoritàriament minifundistes, agricultors a 

temps parcial o jubilats amb propietat d’una sola 
parcel·la d’herència familiar. Estem parlant, a més 
a més, que aquests agricultors recol·lecten l’oli 
i el reparteixen entre els seus familiars. Per tant, 
no es tracta d’una agricultura professional ni de 
grans explotacions agrícoles. 

No obstant això, pateixen una fiscalitat adversa. 
Quan porten les seues collites a l’almàssera de 
la cooperativa, se li paga el preu d’acord amb 
l’oli que deposita per a la seua comercialització 
mitjançant una factura i se li cobra aquell que 
retira per al seu autoconsum. La qual cosa l’obliga 
a pagar l’IRPF quan, pel seu nivell d’ingressos de 
conjunt, no hauria de fer-ho. Així les coses, han de 
pagar imports molt elevats a causa de tindre dos 
pagadors, malgrat que, en la majoria d’ocasions, 
els ingressos bruts no superen els 1.500 euros. 

Aquesta situació fa que molts agricultors opten 
per acudir al mercat negre o abandonar les seues 
explotacions perquè aquestes no són rendibles. 
Tot açò, malauradament, té un impacte directe 
en el nostre entorn i en la viabilitat de les mateixes 
cooperatives. 

Per aquest motiu, Isaura Navarro, diputada 
de Compromís a les Corts; Jordi Pla, alcalde 
de Cocentaina per Compromís; Paco Payà i 
Javi Sansalvador, regidors de Compromís a 
l’Ajuntament;  han mantingut una reunió de treball 
amb Rafael Montava, president de la Cooperativa 
Agrícola Catòlica de Cocentaina per tal d’escoltar 
les seues peticions i traslladar-les a la Generalitat, 
així com al Congrés dels diputats, on Compromís 
té dos diputats. 

Compromís exigirà als governs de Mazón 
i Sánchez que aquests agricultors siguen 
exclosos de presentar la declaració d’IRPF 
sempre que la seua producció agrària estiga 
per davall d’un mínim. D’aquesta manera, 
s’evitarà l’abandonament dels cultius familiars 
i la sobrecàrrega fiscal dels agricultors a temps 
parcial, així com l’economia submergida. 

En paraules de Jordi Pla, alcalde de Cocentaina 
per Compromís, “el govern d’Espanya ha 
d’escoltar al camp i al cooperativisme. És 
important solucionar aquest problema o del 
contrari s’acabarà amb el minifundisme i 
el camp a les nostres comarques. Des de 
Compromís estem al costat de la gent i del 
sector cooperativista. Per això, durem aquestes 
reivindicacions a les Corts i a Madrid”. 

Segons Isaura Navarro, diputada a les Corts 
Valencianes, “des de Compromís fem nostres les 
peticions de la Cooperativa de Cocentaina per tal 
que els agricultors puguen continuar treballant i 
les cooperatives estiguen vives. No pot ser que 
la llei vaja en contra del manteniment del camp, 
dels nostres cultius, de les zones d’interior o de 
la gent que treballa el camp. És lamentable que 
no se li preste la suficient atenció a la nostra 
agricultura i la llei de l’IRPF no estiga adaptada 
per tal que no perjudique les persones de la 
cooperativa, que duen a terme un treball molt 
necessari. Hem d’acollir totes les demandes que 
suposen protegir les nostres cooperatives i el 
nostre camp, així com revertir les mesures que 
perjudiquen les comarques d’interior”. 
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El Govern nacional nomena el contestà Rafael 
Briet director general de Cooperació Autonòmica
Redacció

El Consell de Ministres anunciava a la fi 
d'agost el nomenament del polític contestà 
Rafa Briet com a nou director general de 

Cooperació Autonòmica. Este departament depén 
de la Secretaria d'Estat de Política Territorial, 
actualment encapçalada per l'exconseller 
d'Hisenda i Model Econòmic Arcadi España.

Llicenciat en Dret, Briet va ser nomenat al 
començament d'enguany com a director del 
Gabinet d'esta Secretaria d'Estat. De manera 
prèvia havia ocupat diversos llocs durant el 
Govern del Botànic, primer com a director general 
de Vivenda i, més tard, com a sotssecretari de 
la Conselleria de Política Territorial, Obres 
Públiques i Mobilitat, encapçalada en aquells 
dies per Rebeca Torró.

Ara, a Madrid, assumix una direcció amb 
funcions importants, sobretot en les relacions 
territorials. Des del punt de vista econòmic, 
gest iona dins del  Pla de Recuperació, 
Transformació i Resiliència un total de 391,4 
milions d'euros en ajudes per a la modernització i 
digitalització de les administracions locals. Quant 
als Fons Europeus, la Direcció General gestiona 
ajudes que superen els 1.000 milions.

Des d'un punt de vista purament polític, la 
Direcció General de Cooperació Autonòmica i 
Local s'encarrega també de les relacions bilaterals 
del Govern d'Espanya amb les comunitats 
autònomes, participant en els organismes 
bilaterals de cooperació, així com en els 
traspassos de funcions i servicis a les autonomies.

Una altra de les funcions de la Direcció 
General és la gestió de les subvencions per a 
infraestructures municipals, provincials i insulars 

produïdes per catàstrofes, l'import de les quals 
en 2024 ascendix a 52 milions d'euros.

Abans de la seua arribada a l'Executiu 
autonòmic, va ser diputat en Les Corts Valencianes 
entre 2015 i 2018, i alcalde de Cocentaina entre 
2007 i 2015, així com portaveu de la Federació 
Valenciana de Municipis i Províncies entre 2010 
i 2012. A més, va ser membre de l'Executiva 
Nacional del PSPV-PSOE entre 2008 i 2012.

Rafa Briet afronta ara amb molta il·lusió este nou 
repte en el qual haurà d'exercir diverses funcions 
“d'una banda està el fet de continuar fomentant 
les relacions bilaterals del Govern d'Espanya 
amb les diferents Comunitats Autònomes, però 
també dur a terme els traspassos de funcions 
i servicis acordats en les comissions mixtes. 
A més, actuem com a interlocutors amb les 
administracions locals sent organisme intermedi 
a l'hora de dur a terme la gestió de diversos Fons 
Europeus que sumen una important inversió de 
diversos milions d'euros per als pròxims anys. En 
definitiva, continuar millorant la qualitat de vida 
de les persones”.
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El PP denuncia la deterioració de les casernes 
de Muro d’Alcoi i Cocentaina i la falta d’efectius
Premsa Partit Popular de la província d’Alacant

La diputada nacional del PP per Alacant, Julia 
Parra, va denunciar l’estat de les casernes 
de la Guàrdia Civil de Muro d’Alcoi i de 

Cocentaina, dels quals ha destacat que es troben 
“en important estat d'abandó, sense atenció al 
públic i sense efectius”.

Parra, que es va reunir el divendres 20 de 
setembre a Cocentaina juntament amb els 
diputats nacionals Joaquin Melgarejo i Sandra 
Pascual amb alcaldes i portaveus del PP del 
Comtat, va assenyalar que “hem constatat la 
falta de personal i la falta d'inversió en estes 
dependències que afecta els servicis d'atenció 
als ciutadans i a la seguretat pública”.

“Des del Partit Popular portem molt temps 
denunciant la falta de inversió del Govern 
d'Espanya en seguretat en les zones rurals, prova 
d'això és la deterioració i desmantellament de les 
casernes de la Guàrdia Civil”, ha dit.

Afegia que el “govern de Pedro Sánchez, amb 
el Ministre Marlaska al capdavant, pretén crear 
una nova estructura territorial de seguretat que 
posa en perill quasi 600 llocs de la Guàrdia Civil 
en àrees de baixa població, a més de voler 
desmantellar el servici del Seprona”.

“S'ha deixat d'invertir en les casernes, la qual 
cosa implica deixar en una situació precària tant 
a ciutadans com a part dels agents dels Cossos 
i Forces de Seguretat de l'Estat”, ha afirmat. 
“En concret, en esta zona que ens trobem, les 
casernes de Muro d’Alcoi i Cocentaina compten 
amb uns horaris d'atenció al ciutadà que s'han 
vist minvats per esta falta d'inversió i que resulta 
insuficient per a cobrir tota la zona de la qual 
depén”, ha manifestat la diputada, al mateix 
temps que recordava que es tracta de casernes 
que han estat oberts. 

En este sentit ha explicat que el funcionament 
de la caserna a Cocentaina és en dies alterns, 
“la qual cosa genera desatenció a la ciutadania 
i inseguretat” i una “clara irrresponsabilidad 
davant denunciants amb mobilitat reduïda o 
persones majors.

La comarca del Comtat té 28.000 habitants i per 
a la seua atenció tan sols es compta amb dos 
llocs de la Guàrdia Civil, la qual cosa provoca que 
en situacions de trasllat i actuacions de seguretat 
ciutadana la zona vaig quedar desatesa per falta 
d'efectius.

Província d'Alacant 
Quant a xifres de la província d'Alacant hi ha 

2568 efectius i un dèficit de 265 agents. Quant a 
inversions, en xifres també, en 2022 es comptava 
amb 28.000 euros de fons europeus dels quals 
no es va gastar ni un euro i en 2023 la partida era 
de 300.000 euros i es van executar només 43.000 
euros. La resta es va perdre.
En per això que Parra ha demanat al govern 
de Pedro Sánchez que “assumisca la seua 
responsabilitat davant els Cossos i Forces de 
Seguretat de l'Estat i davant els ciutadans de la 
província d'Alacant, província que se situa en 
l'últim lloc en la seua llista d’iinversions”. “Estem 
davant un president del govern aferrat a la seua 
butaca sense importar-li res més que el seu propi 
benefici. Els espanyols han d'adonar-se que el 
seu president només es preocupa per ell mateix, 
el seu objectiu és continuar retallant els ciutadans 
en seguretat i benestar social”, ha conclòs.
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Paco Sempere, una imatge seua és la portada de 
la revista de festes de Planes
Redacció

De manera amateur, el contestà Paco 
Sempere es dedica a la fotografia i 
nosaltres, en la revista Cocentaina. 

El Comtat, tenim el gust de tindre’l com a 
col·laborador i hem utilitzat moltes de les seues 
imatges per a articles i portades.

A Cocentaina tenim la sort de comptar amb 
una associació fotogràfica on conviuen amateurs 
de la fotografia amb els dos grans professionals 
que queden al poble i que també son part 
fonamental de la imatge d’aquesta revista: Ull 
de peix fotografia, Marc Pascual i Silvia Botella.

Per afició i de manera autodidacta, Paco es va 
endinsar en el món de la fotografia i sempre va 
en la càmera darrere, igual fotografia paisatges 
que festes, i no sols de Cocentaina sinó per tot 
arreu, buscant eixa originalitat o eixe punt que 
ningú veu i sols un objectiu pot captar.L’última 
gesta ha estat en el fet que una foto seua ha sigut 
elegida per a la portada del llibre de les festes de 
Planes. Enhorabona!!!

Esperem que continue retratant-t’ho tot i 
plasmant els moments en imatges...una foto val 
més que mil paraules, però si no les guardem...
es perden i aleshores preval la lletra, d’ahi la 
importància d’il·lustrar i escriure tot el que passa...

D’ací 100 anys no sabem si la intel·ligència 
artificial ens haurà dominat, no sabem si el núvol 
de les fotos digitals haurà canviat, desaparegut... 
però el que sí que sabem cert, és que tot allò que 
hem escrit en paper estarà guardat en alguna 
biblioteca, en algun calaix o en algun arxiu i eixes 
imatges i eixes lletres, seran la història passada 
que ajudarà a comprendre el nostre sentir.

Gràcies a tots els nostres col·laboradors per 
deixar-nos les vostres fotos i fer possible que 
aquesta revista siga la clau de la història del futur, 
per a recordar temps passats.
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Taller d’Ocupació Dinàmic ja hem tornat amb les 
piles ben carregades
Núria Castellà. 
Directora del taller d’Ocupació Dinàmic Cocentaina

Setembre és un mes intens: tornem amb 
ganes i tenim moltes tasques per a 
realitzar, cada vegada els departaments 

del nostre Ajuntament compten amb nosaltres 
per a celebrar tots els esdeveniments. Gràcies per 
confiar en nosaltres: ho fem amb tota la il·lusió.

Hem représ les tasques al Palau amb la 
Regidoria de Patrimoni. A més a més, amb Elisa 
hem dissenyat un itinerari del nostre patrimoni. I 
amb el que hem aprés de Quique, amb les visites 
guiades pel poble, hem fet el nostre itinerari: 
una passada d’aprenentatge i de disfrute del 
patrimoni, un itinerari que estrenarem el pròxim 
27 de setembre amb el II Encontre de Tallers 
d’Ocupació de les comarques de l’Alcoià, la Vall 
d’Albaida, la Foia de Castalla i el Comtat al nostre 
municipi. Ja vos ho contarem en la pròxima 
revista.

Cocentaina ha inaugurat les Jornades d’Art 
Barroc, el 12 i 13 de setembre, com a primícia 
al nostre poble, que va acollir la flor i nata dels 
experts en art i, per a enriquir l’esdeveniment, 
vam poder disfrutar d’un concert d’Art Barroc a 
la Sala Daurada: un REGAL per als sentits.

Vicent Andrés Estellés, en el centenari del 
seu naixement, també ha sigut una activitat 
que hem portat a terme. Hem estat pensant i 
pensant, i amb l’ajuda del nostre company Vicent 
Santamaria, hem creat unes bafarades la mar de 
boniques, úniques, i cadascuna diferent, fetes 
amb cura i amor a la nostra llengua.

I els nostres majors són tan importants per a 
nosaltres, quan ens diuen: «vingau, nosaltres allí 
estem», sense dubtar-ho, el Respir i AFAMA, ara 

anem de les mans d’ells, junts, gràcies per obrir-
nos les portes, vos estimem molt.

Com a novetat, hem estat a Ràdio Cocentaina 
per a participar en un programa per a la difusió de 
l’Encontre dels Tallers d’Ocupació, que vos hem 
comentat. Quan estem escrivint aquest article, 
encara no s’ha celebrat. Ja vos ho contarem al 
mes que ve.

Vos convidem a seguir-nos per descobrir les 
nostres pròximes activitats en @dinamicocentaina, 
segur que vos agraden.

Fins prompte!

El taller d’ocupació Dinàmic II de Cocentaina 
elabora una sèrie de cartells amb els versos de 
Vicent Andrés Estellés: «Nosaltres també som 
d’Estellés»
Núria Castellà. 
Directora del taller d’Ocupació Dinàmic Cocentaina

Aquest any és, com tots sabem ben bé, 
l’any del centenari del naixement del poeta 
Vicent Andrés Estellés. A Cocentaina, el 

Taller d’Ocupació Dinàmic II està formant-se en 
animació infantil i juvenil, però també col·labora 
en la programació cultural o el patrimoni. Com 
que els membres del taller estimem la nostra 
història i també estimem la nostra llegua, hem 
volgut celebrar el centenari d’Estellés elaborant 

una campanya especial.
És cert que, al principi, no sabíem ben bé 

de quina manera participar, però de la mà de 
Vicent Santamaria, tècnic lingüístic del nostre 
Ajuntament, hem anat pensant i madurant la 
idea, fent esbossos, canviant cosetes, portant a 
terme la recerca dels versos més emblemàtics i 
amb més sentiment del poeta… A poc a poc, amb 
la creativitat i el saber fer bé les coses, ens ha dut 
a crear unes bafarades artístiques, retallades en 
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cartolina de colors, dels versos de Vicent Andrés 
Estellés: una passada de cartells, únics, fets un 
a un, amb afecte i imaginació. Per tant, ha sigut 
un goig poder participar amb aquesta activitat 
commemorativa del centenari del naixement 
del poeta.

Finalment, cal dir que les cartolines amb els 
versos hem anat duent-les als diferents edificis 
municipals i ha sigut molt gratificant comprovar 
de primera mà l’acceptació i l’estima que el 
poble té al poeta. Quan es publique aquest 
article, els cartells ja estaran col·locats als llocs 
corresponents per a mostrar l’estima a la nostra 
llegua i aportar la nostra empremta a les diferents 
activitats que es porten a terme.

Èxit del II Encontre de Tallers d’Ocupació 
d’ACTAIO en Cocentaina
NP Ajuntament de Cocentaina

El passat 27 de setembre de 2024 es va 
celebrar el II Encontre de Tallers d'Ocupació 
del territori, organitzat per ACTAIO (Acord 

Territorial per a l'Ocupació i el Desenvolupament 
Local d'Alcoi-Ibi- Ontinyent). L'esdeveniment, 
que va tindre lloc al Centre Social Real Blanc 
de Cocentaina, va comptar amb la participació 
de 135 assistents entre alumnat, professionals i 
autoritats, que es van reunir per a intercanviar 
experiències i informació rellevant per al seu 
futur professional.

La inauguració va anar a càrrec d'Elías Amor 
Bravo, director general d'Ocupació i Formació 
de Labora, i Jordi Pla, alcalde de Cocentaina. 
Ambdós van destacar la importància d'aquests 
programes mixtos d'ocupació i formació, així 
com la dels acords territorials, subratllant el 
seu paper en l'enfortiment del teixit laboral dels 
diferents territoris. En particular, Elías Amor va 
elogiar l'Acord Territorial ACTAIO, reconeixent 
el seu paper crucial en aquest territori d'interior, 
com són les comarques de l'Alcoià, el Comtat i 
la Vall d'Albaida, entre les províncies d'Alacant 
i València, sent l'únic pacte amb aquesta 
particularitat en tota la Comunitat Valenciana.

A l'inici de la jornada es va projectar un 
vídeo sobre les activitats realitzades als tallers 
d'ocupació participants (Alcoi, Cocentaina, Muro 
d'Alcoi, Soprova, l'Olleria i Benigànim), que va 
donar pas al desenvolupament d'una taula 
redona amb la participació de Miguel García, 
gerent de SIR Agència, Noelia Simó, responsable 
de RRHH i SSGG de Guerola, i Roberto Carlos 
Barberá, director de RRHH de Vaersa, que van 
debatre sobre el desenvolupament del talent 
i la selecció de personal en els seus sectors. 
Posteriorment, un prospector de la Direcció 
General de FP de la Conselleria d'Educació, José 
Ramón Cucart, va oferir una ponència sobre les 

convalidacions entre certificats professionals 
(Grau C) i cicles formatius (Grau D).

La jornada va continuar amb una taula 
d'intercanvi d'experiències entre alumnat 
treballador dels tallers d'ocupació, moderada per 
Núria Castellà Miralles, on es van compartir de 
manera molt distesa motivacions i aprenentatges 
de les persones participants en els tallers actuals. 
També es va incloure el cas d'una participant que 
havia format part d'un taller l'any anterior i que 
actualment havia trobat treball relacionat amb 
la formació rebuda. L'encontre va finalitzar amb 
una visita guiada per la ciutat de Cocentaina, 
organitzada pel Taller d'Ocupació Dinàmic- 
Cocentaina II.

Amb la participació de tots els programes 
mixtos d'ocupació i formació en actiu del territori, 
i una àmplia representació dels agents socials, 
aquest II Encontre de Tallers d'Ocupació va 
reafirmar la rellevància d'aquestes iniciatives per 
al desenvolupament laboral a la regió i la cohesió 
territorial, demostrant el compromís d'ACTAIO en 
continuar impulsant la formació, l'ocupació i el 
desenvolupament local en el seu àmbit territorial.

Aquesta activitat d'ACTAIO s'emmarca dins del 
programa AVALEM TERRITORI, subvencionat per 
Labora, Servei Valencià d'Ocupació i Formació, i 
pel Ministeri de Treball i Economia Social.
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Visitan la almazara de la Cooperativa el alcalde de 
Orria y el responsable/propietario de la almazara 
de la población
Cooperativa Agrícola Católica COOP. V.

El alcalde de la población hermanada con 
Cocentaina por el vinculo del pintor Paolo di 
Matteis, conocido por sus importantísimas 

pinturas colgadas en el Monasterio de la Virgen 
del Milagro de Cocentaina y el responsable/
propietario de la almazara de Orria (Salerno), 
visitaron nuestras instalaciones EL 14/9, 
acompañadas por concejal del Ayuntamiento 
Paco Paya y el presidente de la cooperativa Rafa 
Montava.

Desde nuestra Cooperativa ha sido un honor 
recibirlos en nuestras instalaciones y explicarles 
nuestro proceso productivo, características de 
nuestros aceites monovarietales que fueron 
catados por los mismos, al tiempo que comprobar 
que también estamos hermanados por la 
producción del aceite en las dos poblaciones, 
con procesos productivos distintos, pero con 
la búsqueda del mismo objetivo, la calidad. -Se 
interesaron por todas las partes del proceso y 
con satisfacción observaron que la maquinaria 
instalada era fabricada en Italia.

Conocer que el alcalde de la localidad de 
Orria es un experto en el conocimiento de los 
polifenoles de los aceites, la materia grasa y la 
dieta mediterránea, y sus efectos sobre la calidad 
de vida fue una verdadera satisfacción.

Quedaron invitados a presentar sus aceites 
en el Concurso Internacional AOVE FORUM que 
celebraremos próximamente. 

Es hora de cambiar la fiscalidad adversa del 
pequeño agricultor, iniciativa parlamentaria del 
grupo Compromís
Cooperativa Agrícola Católica COOP. V.

El 09/09/24, se presentó en la mesa de 
Les Corts Valencianes una propuesta 
para cambiar la fiscalidad adversa que 

sufre el pequeño agricultor minifundista de 
comarcas como la nuestra, esta actividad es 
residual en muchos propietarios  agricultores  
suponiendo un porcentaje mínimo de sus 
ingresos, hablamos de jubilados y pensionistas, 
trabajadores por cuenta de terceros  con otra 
actividad de carácter principal de una reducida 
dimensión, gestionando sus cosechas mediante 
las cooperativas de las cuales son socios a 
cambio de una retribución que compense  sus 
costes.-Esta forma de producción necesita de un 
trato especial en materia tributaria que a pesar 
de todas las gestiones realizadas no ha dado 
sus frutos.

Esta situación tributaria viene motivada por lo 
siguiente, La cooperativa emite una autofactura 
en virtud del Régimen Especial de Agricultura, 
Ganaderia y Pesca, sujeta a una retención del 
2%, lo que supone la obligación de presentar 
el modelo 100 (declaración de IRPF), a la gran 

mayoría de los socios cooperativistas que por 
sus ingresos no están obligados a presentar la 
declaración de renta.

La ley 35/2006 que regula el impuesto de la 
renta de les persones físicas obliga a presentar 
la declaración anual del IRPF en concepto de 
otra actividad económica, aunque fuera un euro., 
sin tener en cuenta los costes de la actividad 
agrícola.

Esta situación propicia que se abandone la 
actividad debido a su fiscalidad o acudan a 
entidades privadas que recojan su producción 
en economía sumergida, ya que a estos 
compradores se les permite no declarar la 
procedencia de las cosechas. 

En la Comunidad Valenciana con una gran 
tradición minifundista, se reproduce en muchas 
zonas tratándose de un problema generalizado, y 
si no se da solución a este problema el abandono 
de estas explotaciones, la sostenibilidad de las 
cooperativas agrícolas que defienden estas 
producciones al igual que el sostenimiento del 
entorno y mantenimiento de estas explotaciones 
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agrícolas tienen un futuro muy incierto.
Por ello desde el Grup parlamentario Compromís 

a les Corts Valencianes han presentado una 
propuesta parlamentaria que quiere revertir estos 
efectos perversos y conseguir impactos positivos 
en estas zonas y que apoyamos en beneficio 
de todos.- Modificando la legislación tributaria 
reguladora de actividades económicas agrarias, 
que establece las obligaciones tributarias 
formales, respecto de los contribuyentes con 

ingresos agrícolas inferiores a 3.000 euros 
por cosechas, subvenciones pac y otras 
subvenciones, exonerando de presentar la 
obligación de presentar IRPF a las rentas agrícolas 
inferiores a 3.000 euros para explotaciones de 
secano para zonas de interior montañosas 
semimontañosas, que sería de suma importancia 
para el sector  la adhesión del resto de grupos 
parlamentarios a esta o similar que revertiera la 
fiscalidad adversa que sufren los agricultores .

Aprobada, por unanimidad de todos los grupos 
municipales del ayuntamiento de Cocentaina, 
la necesidad de reformar la fiscalidad adversa 
al campo a propuesta del grupo municipal de 
Compromís
Cooperativa Agrícola Católica COOP. V.

La cooperativa recibió con satisfacción 
la unanimidad de todos los grupos 
municipales que aprobaron la moción del  

Grupo Municipal Compromís  de reversión de 
la fiscalidad adversa que sufren los pequeños 
agricultores y que pone el peligro la sostenibilidad 
y la diversidad del nuestro territorio, al soportar 
una carga fiscal desigual, en el Pleno del 
Ayuntamiento de Cocentaina celebrado el día 
20/09/24.-Gracias a todos por esta unanimidad 

y apoyo a nuestra reivindicación.
La propuesta en resumen consiste en la 

posibilidad de tener otro pagador no habitual, 
dependiendo de las cosechas anuales de 
pequeños importes o subvenciones que no 
lleguen a los 3.000 euros anuales.

Se inicia ahora otra fase para conseguir de 
los poderes legislativos la ratificación de la 
propuesta. 

El Consell aprueba el decreto ley que establece 
ayudas directas a los agricultores y ganaderos 
para combatir los efectos de la sequia por importe  
17mm de euros
Cooperativa Agrícola Católica COOP. V.

Estas medidas se adoptan con carácter 
extraordinario ante el grave impacto 
generados por la guerra de Ucrania, las 

elevadas temperaturas y la extrema sequía.
Las ayudas se concederán de forma directa 

y el importe será de 15MM para la agricultura u 
2MM para la ganadería.

La  medida se adopta para paliar las 
consecuencias perjudiciales que estas 
circunstancias han provocado en explotaciones 
agrícolas y ganaderas que han experimentado 
un descenso de la producción y una minoración 
de la superficie cultivada.

Las ayudas se otorgaran en la modalidad de 
concesión directa ---sin intermediarios----en 
colaboración con las cooperativas agrarias 
principalmente, con el fin de llegar al máximo 
de personas beneficiarias., la estimación es que 

lleguen a 29.500 personas del sector agrícola y 
500 del sector ganadero. Beneficiando a 175.000 
hectáreas.

Desde la cooperativa mostramos nuestra 
satisfacción por este decreto ley a la vez que  
se está en trámite el apoyo a las almazaras   
cooperativas por la disminución en producción 
que esperamos salga en breve.
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Un any més, Penella ha celebrat les seues festes 
patronals
Np Ajuntament de Cocentaina

El dissabte 21 de setembre va ser el dia 
gran de les festes patronals de Penella, les 
quals se celebren en honor a Sant Tomàs 

de Villanueva. El primer dels actes va tindre lloc 
a les 8:30 hores, la «Despertà», la qual s’inicià a 
la Venda Nadal. Tot seguit, vora les 10 hores, hi 
va haver una cercavila al voltant de la pedania 
que finalitzà amb un esmorzar de germanor i, 
posteriorment, diferents jocs per als xiquets i les 
xiquetes. 

A la vesprada, a partir de les 18 hores, es va 
celebrar Missa en l’ermita a càrrec del mossèn 
contestà Diego Ferrándiz. Després, «A ballar les 
danses», un dels moments més importants de les 
festes que, any rere any, reuneix a un bon grapat 
de participants i de públic. 

El dia va finalitzar amb un sopar al qual va 
seguir la música en directe i el ball per a tothom, 
de nou en la Venda Nadal. 

Segons Laura Jiménez, alcaldessa pedània, «sé 
que la gent ha gaudit amb les diferents activitats 
que hem programat i, per tant, vull convidar a 
tots els contestans i contestanes, així com a la 
resta de gent dels pobles de la comarca, a visitar 
a Penella, no sols ara en festes sinó durant tot 
l’ant. Vos esperem». 

En paraules de Javi Sansalvador, regidor de 
Pedanies, «des de l’Ajuntament de Cocentaina 
estem al costat de tot el veïnat de Penella, així 
com els facilitem tot el suport que necessiten. És 
important que, des de les institucions, no oblidem 
les pedanies del nostre poble ni les deixem 
de costat. Elles són el vertader eix vertebrador 
de Cocentaina. I Cocentaina, com bé sabeu, 
som tots i totes. Els que vivim al nucli urbà o a 
Penella, el Poble Nou de Sant Rafel, els Algars o 
Gormaig. Mai permetrem que hi haja contestans 
de primera i de segona».
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L’Ajuntament de Cocentaina ha incrementat en 
37.000€ la dotació econòmica per als Moros i 
Cristians 2024
NP Ajuntament de Cocentaina

L’Ajuntament de Cocentaina, mitjançant 
la Regidoria de Festes, ha augmentat la 
quantia econòmica destinada als Moros i 

Cristians, passant de 35.800,99 euros el 2023 a 
72.830 el 2024.

La Federació Junta de Festes de Moros i 
Cristians ha rebut enguany un total de 27.330 
euros per a l’organització dels diferents actes i 
esdeveniments que es van dur a terme durant 
la trilogia festera, incloent-hi l’Entrada mora i 
cristiana, la presentació de la revista de festes, 
la presentació de càrrecs, la megafonia o 
l’ambaixada de les tomaques, entre altres. 

D’altra banda, l’Ajuntament ha concedit una 
subvenció de 7.000 euros a cadascuna de les 
filaes que ostentaven càrrec (Maseros, Cavallers 
de Llúria, Muladís i Kabilenyos), assolint, en total, 
28.000 euros d’ajudes directes, 1.350 euros més 
que en l’anterior edició dels Moros i Cristians. 

El certamen fester, celebrat el passat maig, 
ha passat de donar premis per valor de 6.500 
euros a donar premis per valor de 7.500 euros, 
augmentant així el prestigi de l’esdeveniment i 

convertint-se en una clara aposta de la Junta de 
Festes, la comissió organitzadora i l’Ajuntament 
per a engrandir la música festera. A tot açò cal 
sumar 10.000 euros destinats a la finalització de 
l’Arxiu Fester.

En paraules de Javi Sansalvador, regidor de 
Festes, «la tasca que du a terme la Junta de Festes 
és essencial per al bon fer dels Moros i Cristians 
i, per aquest motiu, l’Ajuntament continuarà 
donant-li tot el suport que necessite i apostant 
perquè les nostres festes se superen any rere any. 
D’altra banda, després d’escoltar les necessitats 
de les filaes i el món fester, hem augmentat 
la seua dotació econòmica, assegurant, així, 
que els Moros i Cristians lluïsquen amb tota la 
seua esplendor. A més a més, l’arxiu fester serà 
prompte una realitat gràcies al compromís de 
l’equip de govern en la seua finalització dotant 
l’última fase de pressupost. Aquestes són les 
festes que el nostre poble mereix i seguirem 
treballant per a que els Moros i Cristians siguen 
un element cabdal al municipi contestà».
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La Pia Unió presenta el calendari d’actes per a 
celebrar la Setmana d’Exaltació del mig any de 
la festa de la Mare de Déu
Redacció

Al mes d’octubre, la Pia Unió Mare de Déu 
del Miracle, organitza una sèrie d'actes per 
tal de commemorar el mig any de la festa 

Patronal.
Presidida per José Torró i Dolo Franco, la junta 

ha estat treballant per tal de poder arribar a tots 
els públics.

El primer acte que va tindre lloc va ser les 
jornades esportives: dissabte 28 de setembre, 
una bona cita amb l’esport i la devoció que va 
tindre una gran acceptació per part del públic 
infantil que és a qui va anar dirigit el torneig i on 
de nou, hi va haver una molt bona organització, 
tant per part dels membres de la Pia Unió com 
per part dels clubs i personal del poliesportiu.

Els dies grans els tindrem ara a mitjan octubre. 
S’ha programat una peregrinació a Xàtiva, on 
entre altres, es visitarà la seu i el Palau dels Borja. 
Serà el 13 d’octubre.

Just el dijous d’eixa setmana, se celebrarà 
al Monestir l’Eucaristia protagonitzada pels 
matrimonis que enguany celebren els seus 19 
anys de casats. Després es procedirà a l’entrega 
de premis del Concurs de fotografia.

Seguint, eixe divendres 18, tindrà lloc al Teular un 
concert de música cristiana, protagonitzada per 
Álvaro Fraile i l’organització d’Assisi produccions. 
El concert està dirigit a tots els públics i l’entrada 
serà gratuïta.

Seguim avançant a dissabte, com que és 19, a 
les 7:25 del matí es celebrarà la Missa mensual 
i ja a les 10:30 s’han organitzat unes jornades 
de convivència per a joves i no tan joves als 
locals del Patronat. Després hi haurà dinar per 
als assistents.

Diumenge serà el dia gran i el que pose punt 
final a aquesta setmana. A les 10h es dispararan 
les salves d’arcabusseria indicant que arranca la 
cercavila, amb la participació de les poblacions 
de Rafelbunyol i Relleu així com dels majorals i 
majorales de 2025 i tancant la comitiva la junta 
de la Pia Unió. Tots ells acompanyats per la colla 
Mal Passet.

Ja a les 11:30 h, l’Eucaristia es celebrarà al 
Pla, just davant del Monestir, on es dipositarà 
el Quadre de la Mare de Déu al seu tron andes. 
Finalitzada la Missa s’imposaran les medalles als 
majorals i majorales per a les festes venideres i 
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es podran presentar als acabats de nàixer.
Començarà així, el compte enrere per a 

les festes marianes, unes festes que en 2025 
canviaran de data, ja el 19 d’abril es Dissabte 
Sant, aleshores, serà el 20 a la nit (Diumenge de 
Resurrecció) quan es cremen les 27 fogueres i el 
Dilluns de Pasqua, dia 21, festejarem a la Patrona 
de Cocentaina, la Mare de Déu del Miracle.

Gran participació en el concurs de fotografia 
organitzat per la Pia Unió Mare de Déu del Miracle
Redacció

A principis del mes de setembre, la Pia 
Unió es va reunir per a elegir les fotos 
guanyadores d’aquesta nova edició del 

concurs de fotografia, un certamen dirigit al 
públic amateur.

Doncs bé, el jurat format per l’assocaciació de 
fotografia de Cocentaina va haver de triar entre 
129 imatges presentades. El  tema de les fotos 
versava al voltant de  les festes de la Mare de 
Déu i hi va haver una gran varietat de moments 
captats a través de l’objectiu d’una càmera o d’un 
mòbil.  A la fi tres premis, amb dotació econòmica 
i tres mencions sense remuneració econòmica.

La Pia Unió a més,  es reserva els drets de poder 
utilitzar les imatges per a les seues publicacions, 
de fet, moltes d’elles formen part de les portadilles 
de la revista programa de festes i a més, totes 
les fotografies seran publicades en la revista de 
2025, en l’apartat dedicat al concurs. Tanmateix 
en Fira, les fotografies estaran exposades en el 
local on l’entitat està, per tant, també es podran 
visitar.

El fallo del jurat es sabrà el dia 17 d’octubre, 
just després de la Missa dels matrimonis dins 
dels actes de la setmana d’exaltació de la festa 
del mig any de la Mare de Déu.

La Pia Unió acompanya a Rafelbunyol 
i Relleu en les seues festes

I un any més, mentre es troben immersos en 
la preparació de la setmana d’exaltació del mig 
any de la Festa, són convidats a acompanyar 
als festers i festeres de dos poblacions que 
compartixen fe i devoció: Rafelbunyol i Relleu.
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La Pia Unió en les jornades sobre l’art barroc i la 
figura del pintor napolità Paolo de Matteis
Joanjo Llorens

Quan començarem a preparar els actes 
de celebració del V Centenari del Prodigi 
de les llàgrimes de la Mare de Déu del 

Miracle, un dels projectes que dúiem era la 
celebració d’un congrés internacional d’art barroc 
per tal de fer valdre els quadres del Monestir 
pintats pel napolità Paolo de Matteis. Vam 
iniciar contactes amb la universitat d'Alacant i 
l’Ajuntament de Cocentaina, es van realitzar 
vàries reunions, es va avançar prou i fins i tot vam 
aplegar a confeccionar un llistat de possibles 
ponents. Però va aplegar la pandèmia i este va 
ser un dels diferents projectes que es van quedar 
sense poder dur a terme. Afortunadament, tant 
per part de l’Ajuntament de Cocentaina com 
els d’Orria – Piano Vetrale, hi havia interés a 
reprendre l’agermanament i es van tornar a 
iniciar els contactes.

En aquesta ocasió a més, es va incloure en el 
projecte al IVCR+i i per la part italiana, juntament 
amb l’Ajuntament d’Orria les institucions “Pro-
loco Paolo de Matteis” i “Fiaba in Borgo”, dos 
organitzacions interessades també a valorar 
l'obra i la figura de Paolo de Matteis, ja que este 
va nàixer en Piano Vetrale.

La Pia Unió ha sigut, des de la seua creació, 
la que ha vetllat pels interessos materials de les 
clarisses, és a dir aquells que estan més enllà 
de la vida quotidiana d’un convent de monges 
de clausura, preservar i conservar el patrimoni 
artístic del Monestir i entre ells la restauració i 
posada en valor dels quadres que ornamenten 
les parets de l’Església de la Mare de Déu. Era 
el que es pretenia quan es va incloure com 
a un dels actes a realitzar en el V Centenari: 
unes jornades sobre art barroc tenint com a 
eix principal la figura de Paolo de Matteis. Per 
tant havíem d'estar i hem estat en l'organització 
d'estes jornades, abans i ara.

En primer lloc, durant més de huit mesos, hem 
sigut una de les entitats que ha treballat en el 
projecte d’agermanament i de les jornades. Vam 
estar en Orria i Piano Vetrale durant la primera 
setmana d´agost per tindre un primer contacte 
amb la gent que des d’Itàlia s´havia sumat al 
projecte i també per a participar en una activitat 
que des de fa uns anys se celebra en Piano Vetrale 
com és “Il Pennello d´Oro” i que consistix a pintar 
murals en les parets de les cases del poble. Inma 
Ribelles, Norma Prats i Luis Ardevínez van ser els 
tres artistes contestans encarregats de pintar un 
mural que fera referència a l’agermanament i que 
després s'ha repetit exactament a Cocentaina, 
tenint com a part central del mateix un fragment 
del quadre del Monestir que descriu el moment 
del prodigi de les llàgrimes. Vam ser rebuts en 

l’Ajuntament d’Orria en un acte institucional en 
el qual la Pia Unió va intervindre i va rebre igual 
que l’Ajuntament de Cocentaina i el IVCR+i, una 
ceràmica amb l’escut d’Orria; i en la resta d'actes 
que es van celebrar, la Pia Unió era una de les 
entitats complimentada.

A Cocentaina varen vindre un total de setze 
amics des d’Itàlia, el “Sindaco” d’Orria (alcalde), 
els presidents de les dos entitats italianes 
esmentades i altres persones de les dos 
poblacions italianes. Tots ells foren rebuts el 
dimarts dia 10 a la vesprada per la Pia Unió en 
el Monestir per tal de saludar a les germanes 
clarisses i per a conéixer l'Església del Monestir 
i les pintures. Ens consta que a algú d’ells els va 
saltar alguna llàgrima. Entre altres detalls, se’ls 
va regalar un exemplar del llibre dels 350 anys 
de les clarisses a Cocentaina; un altre de l’editat 
amb motiu del V Centenari i una reproducció a 
grandària real de la imatge de la Mare de Déu 
del Miracle.

En les Jornades vam proposar com un dels 
conferenciants, a Pablo González Tornel, actual 
director del Museu de Belles Arts de València, i 
especialista en art barroc, a més, fa dènou anys 
va estar en Cocentaina fent una xarrada i des 
d'aleshores, ha col·laborat en tot allò que li hem 
demanat: articles per a la revista, pel llibre del V 
Centenari, etc. Ell va ser el que va inaugurar les 
jornades amb una magnífica conferència titulada 
“1700. Cocentaina una població per a entendre el 
món” i que es va realitzar en la mateixa Església 
del Monestir amb els dotze quadres de Paolo 
de Matteis com a testimoni. La Pia Unió va 
col·laborar en tot el muntatge d’este inici de les 
jornades i D. Eduardo Rengel va ser l’encarregat 
de donar la benvinguda a tots els participants.

I ja en la part més lúdica, la Pia Unió de la Mare de 
Déu del Miracle va voler complimentar als amics 
italians convidant-los a una paella valenciana 
que va tindre lloc en els locals del Patronat.
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Festes del barri Sant Hipòlit. 50 edicions i les 
que resten!!
Redacció

Diuen que les tradicions conformen a un 
poble i ací a Cocentaina, ben bé podem 
dir que tenim una identitat pròpia, definida 

i exclusiva que ens fa ser únics.
La gent manten les tradicions i les fan vives 

i açò és el que passa al barri de Sant Hipòlit. 
En aquest 2024, les seues festes de carrer han 
arribat a la 50 edició. Com ha canviat tot des 
d’aleshores!!! Allò eren bancals, una cooperativa 
decideix fer casetes i en 1974, sense llum i en a 
penes dos carrers, comença a germinar el que 
seria el barri de Riera o el barri de Sant Hipòlit 
que era el nom que duia la cooperativa.

Allí es muden matrimonis recent casats o 
amb fills menuts…vivien a les afores, de fet, els 
oriunds del barri, encara diuen allò de “me’n vaig 
al poble”, referint-se a anar a comprar més enllà 
de la carretera (avinguda País Valencià). Aquesta 
gent que viu al barri es coneix del poble, alguns 
eren família de sang però no molt més i per tal 
de fer veïnat decideixen, en plan humorà, fer 
una olla i una Eucaristia i d’ahi naix la festa que 
ha perdurat en aquestes 50 edicions. Com que 
el barri duia el nom del Patró de Cocentaina, es 
decideix fer-ho la segona setmana de setembre 
(la segona d’agots a Cocentaina es celebren 
les festes Patronals), i com que va ser setembre 
quan van anar els primer veïns a viure doncs 
s’adjudica dita data. Van parlar en qui aleshores 
era president de la Junta de Festes, Antonio 
Bravo, per a de demanar “permís” per a fer 
festes. Els xiquets anaven al riu i es buscaven 
canyens, es pintaven la cara amb el negre del 
paelló i s’inventaven esquadres....i allí trobem a 
les primeres dones de Cocentaina que desfilaren 
en esquadra de negres: elles mateixa es feien 
els tratges en tot allò que trobaven, imaginació i 
creativitat al màxim!!!

Per a donar-li més formalitat, es decideix també 
incloure les danses, però les de tota la vida i 
ballades pels propis veïns. Emilieta la Carbonera 
i Paco el Sandugero (veí del barri) foren els 
mestres de cerimonia i gràcies a ells, es ballen la 
dansà de Cocentaina, l’1 i el 2, el córrega al conill, 
el fandango.... i aquesta humorà va anar creixent, 
consolidant-se amb actes nous que engradien 
aquestes festes de carrer i sobretot, feien 
possible la vida de veïns, l’asseure’s al carrer, 
xarrar i preparar...i així ha continuat: tot ix de 
casa, tot es fa a casa i tot es serveix des de casa.

Si bé és cert que hi ha actes que han desaparegut 
(fueres, cavalcades de Reis, viatges, publicà...), 
altres s’han consolidat. No falta mai el bon humor 
i és bonic veure com els fills d’eixos primers veïns 
que s’han casat i no viuen al barri, segueixen sent 
fidels a la cita de la segona setmana de setembre 

i “tornen a casa”.
Enguany han sigut unes festes molt especial i 

emotives. El calendari va arrancar el diumenge 
1 de setembre, amb una visita al cementeri, 
per tindre present a tots aquells que van iniciar 
aquesta festa, han participat d’ella i ja no estan. 
Després del responsor, es van visitar aquestos 
difunts i se’ls va deixar un detall recordant 
aquesta efemèride i el seu pas pel barri.

A l’hora de dinar, com no pot ser d’altra manera, 
al carrer: mentre uns cuinaven i amanien taules, 
altres es disposaren a posar les banderes que 
anunciaven la festa.

La setmana va començar amb el típic assaig de 
les danes, acompanyats per la colla Mal Passet 
que tria el barri com a inici del seu curs musical.

Divendres van començar els actes previstos 
amb la dansà. 
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Després de la dansà, el barri va voler tindre 
present a Rafel Lledó, músic i barrier que ens 
va deixar al mes de gener i que ha contribuït a 
engrandir el patrimoni folklòric contestà amb les 
seus composicions i una dansà per al barri. La 
seua família recollia aquest record amb molta 
emoció.

També van voler recordar-se’n de la colla. Mal 
Passet va nàxier fa 25 anys allí al barri, i Pòlit 
Agulló (també veí del carrer), va ser el pioner i 
el que ha lluitat per a que la dolçaina i el tabal 
no es perguen i tinguen un lloc destacat dintre 
del panorama musical. Pòlit va començar amb 
la xirimita al barri, tocant les dansaetes al costat 
del sr. Juanito Llorca.

Tot seguit,  més de 250 persones participaren 
d’aquesta nit de festa que després va comptar 
amb revetlla inclosa, el grup German Brothers.

Dissabte va ser l’entraeta. En aquesta edició 
es va comptar amb els cabuts del poble (duts 
pels propis veïns que es van ensenyar el ball), 
7 esquadres de maseros i maseres amb la 
participació de molts veïns i veïnes que feia 
temps no eixien i amb una recreció d’una 

esquadra feta fa quasi 50 anys, una esquadra 
que els xiquets que ara ja tenen més de 50 anys 
es van confeccionar i que han volgut reproduir, 
tenint a més peces originals que es guardaven 
al terrat de les cases.

L’esquadra de negres de la firma Al Azraq, 
tancava aquesta entraeta. Després, com no pot 
ser d’altra manera, sopar i enguany, hi va haver 
una projecció de fotografies recorrent aquestes 
50 edicions de les festes.

Foto: Jovi Cantó

Diumenge al matí, diana, divertida, boja però 
al temps seriosa amb un mateix públic al dos 
carrers, però amb el típic herberet, figues i dolços.

Després d’esmorzar, l ’Eucaristia que és 
l’únic acte que no ha canviat de dia i que s’ha 
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celebrat fins i tot en pandèmia. Com que estaven 
d’aniversari, la relíquia de Sant Hipòlit va presidir 
la Missa i van tindre el gust d’estrenar un nou 
mantell que la sra Josefa i la sra Mari Luz han 
regalat al barri. També es va aprofitar per a 
felicitar a uns veïns que celebren en aquest 2024, 
les bodes d’or: Enrique i MªNieves.

La guerra de l’aigua va incloure enguany 
novetats perquè li se va sumar la festa de l’espuma.

Després de nou, tots asseguts a dinar, paella. Des 
de la comissió organitzadora es va voler tindre un 
record especial per a aquells veterans que encara 
seguixen vivint al barri, participant i fent festa...va 
ser un dels altres moments emotius que ens ha 
deixat aquesta 50 edició de les festes del barri.

Les festes del barri són possible gràcies a la 
col·laboració de tots els veïns, de la cotxera de 
Pura o la de Jordi, de casa Paqui o Pepa o Mila, 
allí no hi ha cap associació, ells i elles paren taula, 

la lleven, servixen, agranen...el que hi ha previst 
es comparteix, si falta o sobra no passa res 
perquè tots conviuen i comparteixen el mateix 
sentiment “ser del barrio”.

Des de la comissió organitzadora donen “les 
gràcies a tots els qui han participat, als qui 
fem i fan possible que any rere any pugem 
seguir fent festa. A Caixa Ontinyent per la seua 
aportació i sobretot a la regidoria de Tradicions 
de l’Ajuntament amb Marcela Richart perquè 
enguany s’han bolcat en el que els hem demanat. 
Gràcies als qui venen a vore’ns. Sabeu que en el 
barrio sou benvinguts i un recrd especial per als 
que no estan però que han participat d’aquesta 
tradició i ens han deixat una gran herència 
festiva. Als qui estan, als qui som i als qui vindran, 
seguirem fent festa, fins que pugem.”.

Barri Sant Hipòlit, des de 1975 fent festa.



CULTURA30 Revista El Comtat octubre 2024

800 anys de l’ordre franciscana.
Seguixen les activitats programades des del 
Convent contestà al voltant de dita efemèride
Redacció

L’any passat l’orde franciscana va encetar 
una sèrie d’activitats per a festejar els 800 
anys del naixement d’aquesta ordre de 

la mà de Sant Francesc d’Assís. Serà en 2026 
quan es commemore el 800 aniversari de la mort 
d’aquest humil i senzill frare que ens ensenya a 
viure prop de Déu i no de les coses materials. 
Saber trobar en la pobresa l'alegria, ja que per a 
estimar a Déu no es necessita gens material. Ell 
va renunciar a les seues possessions mundanes 
i va abraçar una vida de pobresa i senzillesa, 
vivint en solidaritat radical amb els pobres i 
marginats. Sant Francesc va reconéixer que la 
veritable alegria prové del servici als altres i que 
l'amor, la humilitat i la compassió són les claus 
per a viure una vida amb sentit . Va morir el 3 
d’octubre de 1226.

Ací a Cocentaina els franciscans sempre han 
tingut un lligam molt fort entre els seus habitants, 
fa més de 400 anys que hi ha comunitat 
franciscana i de fet, el Convent, segueix mantenint 
a la comunitat viva i activa. Durant aquest any la 
celebració se centrarà en impressió de les nafres 
de Sant Francesc d'Assís.

Dintre de totes les activitats programades, 
durant el mes de setembre n’hem tingut dos 
importants.

Sant Francesc d’Assís  en la mirada de José 
Benlliure

En el Palau Comtal de Cocentaina es pot visitar 
l’exposició promoguda des del Convent dels 
Pares Franciscans i que compta amb el suport de 
l’Ajuntament del municipi. Es tracta d’una mostra 
que arreplega una àmplia col·lecció d’obres 
pictòriques en les quals Sant Francesc d’Assís 
és el protagonista i que van ser elaborades en 
el seu moment pel recordat pintor valencià José 
Benlliure (1855-1937).

Esta iniciativa s’emmarca dins dels 800 anys de 
la fundació de l’orde franciscà i es podrà visitar fins 
al diumenge 13 d’octubre a la Sala d’Exposicions 
Temporals del mateix Palau Comtal en horari de 
10 a 13 i de 17 a 20 hores de dimarts a dissabte; 

i de 10 a 13 hores els diumenges. L’entrada és 
gratuïta i amb la visita podrem descobrir ni més 
ni menys que 64 aquarel·les que ens endinsen en 
alguns dels moments més significatius de la vida 
del fundador de l’orde “són unes peces que van 
ser encarregades a Benlliure per l’orde franciscà 
amb l’objectiu d’il·lustrar el llibre «Sant Francesc 
d’Assís», publicat el 1926 per a commemorar el 
VII aniversari del sant i amb el qual es pretenia 
destacar les virtuts franciscanes: la pietat, la 
humilitat, la caritat o la bondat universal. L’artista 
es va inspirar en els comentaris de frai Tomasso 
de Celano i el llibre de ‘Les floretes de Sant 
Francesc”, assenyala Frai Fernando Fuertes; 
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Guardià del Convent contestà.
L’exposició porta per títol «800 anys vivint 

l’Evangeli. Sant Francesc d’Assís en la pintura 
de Benlliure» i en 2004 ja es van poder veure 
algunes d’estes obres en la Vila Comtal, encara 
que esta vegada la col·lecció arriba ampliada i 
incorpora panells informatius, díptics i fins i tot 
documents històrics.

Vigília presidida pel Crist dels Llauradors
De manera extraordinària, el Crist dels 

Llauradors va eixir, fora de Setmana Santa, al 
carrer i ho va fer per a sumar-se a l’efemèride 
franciscana. La talla del Crist dels Llauradors té 
un gran valor sentimental i també artístic, ja que 
és una de les més antigues que es conserva, 
la seua adquisició, segons l’arxiu parroquial 
data de 1595 i des d’aleshores, s’ha venerat i 
tret en processó tant el Dijous Sant a la nit en la 
processó del silenci com el Divendres Sant en 
la processó del Sant soterrament.

Doncs bé, el dimarts 17 de setembre va 
presidir una vigília d’oració al Convent dels Pares 
Franciscans

Cocentaina ha celebrat la Festa Estellés amb un 
concert de Pep Gimeno «Botifarra»
NP Ajuntament de Cocentaina

Un any més, Cocentaina va acollir la 
tradicional «Festa Estellés», que, a 
més a més, enguany coincideix amb la 

celebració del centenari del naixement del poeta 
de Burjassot. L’acte va tindre lloc el divendres 
20 de setembre i va estar organitzat per la 
Regidoria de Promoció Lingüística i Cultura de 
l’Ajuntament de Cocentaina juntament amb la 
Garbera Cultural El Guaret.

La Festa va començar a les 20:30 hores a la 
Plaça del Pla amb la lectura lliure de poemes 
d’Estellés. Tot seguit, a les 21 hores, hi va haver  
sopar de cabasset i, ja a les 22 hores, començà al 
Pati d’Armes del Palau Comtal el concert «Ja ve 
l’aire» del cantant xativí Pep Gimeno «Botifarra».

Segons Sílvia Faus, de la Garbera Cultural 
El Guaret, «estem molt contents que la Festa 
Estellés haja anat creixent i de la resposta que, 
any rere any, demostra tot el poble de Cocentaina 
i la resta de pobles de la Comarca a aquesta 
celebració, que va començar com un comboi a 
xicoteta escala entre els membres de l’associació 
El Guaret fa més de 10 anys. Les lectures dels 
poemes d’Estellés sempre són precioses i 
emocionants. I, tot i que hem anat canviant de 
format, enguany estem molt contents amb el 
concert del Botifarra». 

En paraules de Berta Iñíguez, regidora de 
Cultura i Promoció Lingüística, «a setembre, 
tots els contestans i contestanes tenim una cita. 
Aquesta és la Festa Estellés. Una nit en la qual 

dignifiquem la figura d’un dels millors poetes 
valencians: Vicent Andrés Estellés. Enguany és 
més especial si és possible, atés que celebrem 
el seu centenari. D’altra banda, vull agrair al 
Guaret per tota la seua disposició i implicació, 
any rere any, en la celebració de la Festa Estellés. 
Enfront de la inacció del govern de la Generalitat, 
l’equip de govern de l’Ajuntament de Cocentaina, 
reconeixem el poeta valencià, Vicent Andrés 
Estellés, en el centenari del seu naixement».
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En octubre, III Jornades per la Memòria 
Democràtica

Les III Jornades per la Memòria Democràtica 
arranquen amb èxit. La programació 
d’aquesta iniciativa del Fòrum compta amb 

una àmplia programació, que continua durant 
aquest mes d’octubre, i la col·laboració d’un gran 
ventall d’entitats. Aquest resò ja s’ha vist amb una 
molt bona participació dels veïns de les nostres 
comarques en la inauguració, el passat 18 de 
setembre en la seu de Mútua Levante a Alcoi, on 
el president del Fòrum, Àlex Barber, va realitzar 
l’obertura de les jornades, a més de poder gaudir 
de la conferència a càrrec d’Isabel Doménec, qui 
va parlar sobre la repressió i depuració de les 
mestres a la província d’Alacant i concretant en 
les comarques de l’Alcoià i el Comtat. 

No obstant això, l’atenció la va acaparar la 
periodista Nieves Concostrina quan, el passat 20 
de setembre va omplir, de gom a gom, l’Espai Àgora 
d’Alcoi, amb una forament de vora 300 persones. 

Fòrum per la Memòria Històrica i Democràtica a Cocentaina

A més, la jornada va començar prèviament amb 
la inauguració de l’exposició ‘Dones de progrés’, 
un recull de la col·lecció de gravats originals de 
Norma Prats i Luís Ardevínez. Una exposició que 
romandrà oberta fins el 20 d’octubre. 

Per altra banda, també s’han celebrat una 
sèrie d’actes addicionals, com la projecció de 
documentals, la inauguració d’exposicions i 
presentacions de llibres. 

Així mateix, el 16 de setembre es va presentar 

el I Concurs de Memòria Històrica de l’Alcoià 
i el Comtat ‘No Oblidem’, una iniciativa de la 
Mancomunitat de l’Alcoià i el Comtat junt amb 
la col·laboració del Fòrum. 

A finals de setembre també s’han celebrat altres 
activitats a Cocentaina i Muro. 

Amb tot, la programació d’aquestes III Jornades 
continua en octubre. La primera de les dates serà 
el 3 d’octubre en l’arxiu municipal de Muro, a les 
19:30, on se celebrarà la conferència ‘Lluís Rovira 
Miralles: el mestratge d’un docent represaliat pel 
franquisme’, a càrrec de Pedro Corredor Peinado, 
i amb la presència de Joaquim Rovira Roig (net 
del mestre republicà). 

L’endemà, el dia 4, l’activitat es traslladarà a 
l’Alqueria d’Asnar, on en la Casa de la Cultura 
es projectarà, a les 19 hores, el documental 
‘Cautivos en la arena’, sobre l'exili al nord d'Àfrica. 
Posteriorment, tindrà lloc la conferència ‘Vençuts, 
exiliats i captius als camps de concentració 
del nord d'Àfrica, 1939-1943’, a càrrec de Juan 
Martínez Leal. 

El dia 10, l’arxiu municipal de Muro acollirà, a 
les 19:30, la conferència ‘Ramón Jordà Canet: 
Nissaga de mestres’, que impartirà Pedro 
Corredor i Josele Pascual, mestre jubilat i net del 
mestre republicà, respectivament.

 La següent jornada serà el dia 12, en la Casa 
de Ferro de Muro, a partir de les 19:30, quan es 
projecte la pel·lícula ‘El mestre que va prometre 
el mar’, de Patricia Font. Posteriorment hi haurà 
un col·loqui amb Sergi Bernal. 

A Alcoi, el dia 13, a les 19 hores, es representarà 
l’obra ‘L’enterrador’, una obra teatral amb un 
format diferent per a l’espectador per a la qual és 
necessari agafar les entrades en ticketalcoi.com. 

Finalment, a Cocentaina el dia 17, a partir de 
les 19 hores, es projectarà el documental ‘Les 
mestres de la República’ i, posteriorment, es 
realitzarà la cloenda, a càrrec del secretari d’Estat 
de Memòria Democràtica, Fernando Martínez 
López, i el vicepresident del Fòrum, Francesc 
Jover.
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Desproporcionada oposició a la República
Fòrum per la Memòria Històrica i Democràtica a Cocentaina

L’oposició que feu l’extrema dreta a la 
República va ser totalment fora de lloc 
i amb total mancança d’ètica perquè 

negava els drets humans que proposava la 
Constitució republicana. No en va acceptar cap 
i va preferir obrir una guerra fratricida abans de 
cedir amb coses inajornables: l’economia, la 
reforma agrària, l’anul·lació de certs privilegis, 
l’analfabetisme, etc.   

La Constitució republicana de 1931 fou la 
primera al món sotmesa al Dret Internacional 
i, solament per això, era legítima. A més, fou 
guanyada per un plebiscit a les urnes. Per això 
creem que la destrellatada oposició dels poders 
fàctics fou un error històric i la denuncia a les 
vulneracions que és feren, mai no prescriuen.

Repetidament hem descrit la situació social, 
cultural i econòmica que les classes socials 
més desfavorides patien a primeries de segle 
XX. Calia una política social per corregir aquelles 
desigualtats. La classe social més feble a tot 
el món, sempre han lluitat per alcançar millor 
benestar i més llibertat. Els salaris de treballadors 
i treballadores sempre foren curts i les jornades 
de treball llargues; la qual cosa els allunyava 
de la  formació personal i de la cultura. Els 
poders dretans sempre han estat en contra d’un 
repartiment més equitatiu del fruit del treball i 
això ha provocat conflictes. Ha sigut una lluita 
constant el aconseguir-ho, tot i que encara no 
és el desitjable, especialment per dificultats 
transversals.

La planificació sociopolítica que feren els 
republicans el 1930, pretenia corregir això. Ho 
va impedir el moviment feixista d’aleshores. 
A partir d’ací muntaren un aparell poderós 
llançant mentides senceres i mitges veritats. 
Fou el missatge permanent que va transmetre el 
franquisme a la societat durant la seva dictadura 
per justificar la rebel·lió militar. És de veres que a 
partir de febrer del 36, desprès del triomf del Front 
Popular a les urnes, van haver-hi assassinats als 
carrers provocats per pistolers d’un i altre bàndol. 
Però no té res a veure si comparem amb els «8 
anys de plom» d’ETA, on  hi hagueren una mitjana 
de 100 morts per any. 

La democràcia és capaç de controlar les 
incidències més cruels que puguem imaginar 
si hi ha voluntat i contundents desitjos de 
pau. Criminalitzar la República fou una excusa 
maquiavèl·lica perquè veien que estaven en perill 
alguns privilegis que creien els pertanyia per 
dret natural. En realitat ho tenien tot planificat, 
perquè la primera quinzena de juliol de 1936, 
Diego Martínez Barrios, president de les Corts, va 
oferir a Mola (inductor de la Rebel·lió) el Ministeri 
republicà de la Governació. El militar es va negar; 

a eixa o qualsevol altra negociació perquè ja 
havien contractat (i pagat amb diners de Juan 
March) l’avió Dragon Repide que duria Franco de 
Canàries a Tetuan per iniciar l’atac a la República.

A més a més, les intencions que hi havien contra 
republicans eren extremadament violentes, com 
podem veure a l’entrevista que feia Franco a un 
periodista nord-americà. Deia que volia construir 
una nova Espanya al preu que fos necessari. No 
solament això, el ban que feu Queipo de Llano 
a la premsa el 24/06/36 ho confirma. S’havien 
d’exterminar sense causa tots els membres dels 
consells locals, provincials i estatals del Front 
Popular. El més macabre fou l’afegitó que deia: 
«si no s’encuentran, seràn fusilados un mismo 
número d’afiliados». En campanyes electorals 
és diuen barbaritats, però aleshores, no estaven 
en campanya, la qual cosa demostra la intenció 
terrorífica que hi havia. Algú va parèixer molt fort 
aquesta amenaça que va quedar a l’hemeroteca, 
i en altres bans de Burgos no ho tornaren a 
mencionar. Però, a molts pobles que ocupaven 
les tropes feixistes hi hagueren autèntics 
genocidis que han quedat testificats.

Son fets que mai havien tingut parangó a 
l’Estat espanyol. No els va caure gens bé una 
Constitució republicana que fou la primera al 
món sotmesa al Dret Internacional. Un dret que el 
franquisme mai les va complir malgrat haver-ne 
signat algun pels anys 50. Per això diem que fou 
un règim mentider, que va destruir la democràcia 
amb una propaganda plena d’eufemismes per 
desviar la veritat. Fets que s’han de conèixer i 
ensenyar des de l’escola, sense cap rancor i 
exigint reparació de les indignitats comeses.
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Concert d’Amuve al Centre Social Real Blanc
Joan Jover i Domínguez

El  p a s s a t  1 8 
d e  s e t e m b r e , 
l’Agrupació Musical 

de Músics Veterans del 
Comtat i  Comarques, 
realitzaren un extraordinari 
concert a la sala d’actes 
del Centre Social Real 
B l a n c ,  c o n c e r t  q u e 
s’emmarcava dins dels 
diferents actes que AFAMA 
v a  p r o g r a m a r  p e r  a 
celebrar i commemorar el 
Dia Mundial de l'Alzheimer. 
També va comptar amb la col·laboració de la 
regidoria d’Afers Socials del nostre Ajuntament.

Cal agrair i reconèixer la llavor que la Junta 
Directiva d’aquesta associació està portant 
endavant, tant des del punt de vista humà com 
també social, davant d’aquesta maleïda malaltia, 
que afecta la vida familiar de tantes persones.

L’Alzheimer és un trastorn cerebral que va 
deteriorant lentament la capacitat de pensar i les 
habilitats en els treballs més senzills i quotidians, 
que els canvia la personalitat i, a poc a poc, es 
va perdent la memòria i els records més recents.

L’agrupació musical AMUVE, amb aquesta 
actuació, va voler aportar el seu granet d’arena 
i solidaritzar-se amb la tasca tan gratificant 
que està realitzant l’associació d’ajudar a unes 
persones tan necessitades de la nostra estima. 
Aquests músics veterans, sota la direcció de 
José Francisco Molina Pérez, van oferir una 
programació força atractiva, de música alegre i 
festiva, que va fer que tot el públic present s’ho 
passara d’allò més divertit.

En primer lloc, interpretaren el popular “Paquito 
el chocolatero” de Gustavo Pascual Falcó. Del 
músic murer Francisco Esteve Pastor, escoltàrem 
el pasdoble dedicat al seu amic, “Tayo”. Del 
músic de Manuel, poble de la Ribera Alta, 
Godofredo Garrigues Perucho, interpretaren el 
pasdoble “Les molines”. A aquest tema li va seguir 
“Segrelles”, de José Pérez Vilaplana, recordant la 
seua personalitat musical. Finalitzant el concert 
igual que el varen començar, amb música de 
Gustavo Pascual, i el seu popular “El Bequetero”.

Tancaren l’acte Inés Sanchez, directora de 
l’associació, i Xavi Sansalvador, regidor d’Afers 
Socials, tots dos varen tindre paraules de 
suport per a Afama, així com varen reivindicar 
les seues necessitats per a poder portar 
endavant la tasca tan humana d’aquesta entitat. 
Igualment, van agrair l’actuació d’aquest grup 
de músics veterans, encoratjant-los a continuar 
interpretant música, eixa música que porten al 
cor, i emplaçant-los a una altra actuació, per a 
poder compartir la seua música.
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Regidoria de Medi Ambient
Isabel Sancho. ADL/MEDI AMBIENT

VII JORNADES COCENTAINA CAP A 
LA SOSTENIBILITAT

Durant la setmana de la mobilitat, hem 
celebrat les VII Jornades Cocentaina cap a la 
Sostenibilitat i hem pogut reflexionar i posar de 
manifest qüestions tan importants i pròximes 
com el canvi climàtic, la posada en valor del 
nostre espai agrícola, identificar l'ús de les bones 
plantes, i aquelles que són mengigoles com la 
importància de cuidar el nostre patrimoni cultural 
i donar-lo a conéixer. També s'ha reflexionat 
sobre la necessitat de donar una ajuda de 1.000 
euros als agricultors de L'Alcoià i El Comtat per a 

cuidar les seues terra, així mateix la importància 
de l'agricultura eco-sostenible.

Tot això acompanyat d'activitats com les de 
mobilitat i circulació dirigida als alumnes de sisé 
de primària en col·laboració amb la Policia Local 
així com l'eixida des del convent dels Franciscans 
per a conéixer el nostre entorn, finalitzant amb la 
tradicional via verda amb bici. Una setmana molt 
intensa d'activitats i de participació.

#canviclimatic: «Tota acció compta per 
menuda que siga»
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Inici de curs al col·legi Sant Francesc d’Assís
Col·legi Sant Francesc d’Assís

Encetàvem el curs 2024-2025 obrint les 
portes a tots els alumnes el 9 de setembre. 
El Pare Fernando Fuertes, el director i 

l´equip de professorat del col·legi, van donar la 
benvinguda als alumnes a l´entrada de l´escola. 
Com sempre motxilles, llibres, retrobaments i 
els nervis i preguntes del primer dia… quin tutor 
tindrem, qui estarà al meu costat, com serà la 
nostra aula,… ?? 

Aquest curs estrenem noves aules a l´ala de 
secundària després de les obres d´adequació 
i accessibilitat. Nous espais de treball més 
lluminosos dissenyats per afavorir l´aprenentatge 
i crear un ambient de treball adequat. Millores 
de les que ja estem gaudint en estes primeres 
setmanes de curs encara que queden coses per 
ultimar.

El col·legi torna a tindre vida, tornem a bategar 
junts com un únic cos, encetem aquest camí. 
Comencem el curs amb molta il·lusió i amb 
forces renovades. Són moltes les idees que 
estem desitjant portar a terme i moltes les 
activitats que recuperem dels cursos anteriors.

El 19 de setembre es va presentar el lema que 
ens acompanyarà aquest curs 2024-25 “ESTIMA 
AMB TOT EL COR”.  L´entrega d´aquest lema als 
xiquets representants de cada curs va ser part 
de la celebració d'inici de curs. Un moment ple 
d'alegria i pau. Els alumnes i mestres vam gaudir 
compartint tots junts aquesta celebració. 

A educació infantil han encetat el curs amb 
molta alegria. Els més menudets han tingut una 
adaptació molt bona al “col·le dels majors” i han 
realitzat moltes activitats divertides i motivadores, 
que fan que poquet a poquet es troben al nostre 
col·legi  com a una segona casa.

Aprofitant que el 10 de setembre és el Dia 
Mundial de la Prevenció del Suïcidi, volem 
recordar que "Parlar salva vides. Estem ací per 
escoltar-te."

La nostra comunitat educa des de la comprensió 
i l'empatia, creant espais on l'alumnat puga 
expressar-se i trobar suport. PARLAR, ESCOLTAR 
I ACOMPANYAR ..., gestos poderosos que poden 
salvar vides.

Tots i totes podem passar per moments difícils. 
Si necessites ajuda o coneixes algú que la 
necessite, no dubtes a demanar-la. 

BON CURS A TOTS!!!
Vos recordem que podeu visitar al Palau comtal 

l´excepcional mostra “Sant Francesc d´Assís en 
la pintura de José Benlliure”. Fins al 13 d´octubre 
podeu veure les 64 obres a la Sala d´exposicions 
temporals situada a la primera planta.
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Inauguració del curs escolar 2024-2025 al CEIP 
Real Blanc
CEIP Real Blanc

El CEIP Real Blanc ha celebrat l’inici del curs 
escolar 2024-2025 amb una jornada plena 
d'activitats, somriures i bons moments per 

a l'alumnat, famílies i professorat. Des de bon 
matí, els xiquets i xiquetes han arribat amb una 
barreja d'il·lusió i nervis, preparats/des per a 
conéixer els/les seus/es nous/noves tutors/es i 
iniciar un any ple d'aprenentatges.

Després de la benvinguda oficial per part 
de la direcció del centre, l'alumnat ha tingut 
l’oportunitat de conéixer el seu professorat i 
ha participat en diverses activitats lúdiques de 
cohesió de grup.

Aquest curs l’eix transversal estarà centrat 
en la pel·lícula Del Revés (Inside Out). Aquest 
film explora les emocions i el seu paper en el 
desenvolupament personal, servirà com a fil 
conductor de moltes activitats pedagògiques 
durant l'any.

Com a colofó de la jornada, s’ha organitzat una 
acolorida Holi Run, que ha estat un èxit rotund. 
S’han llançant pols de colors i creat un ambient 
ple d’alegria i diversió. Esta activitat ha estat una 
manera única i original de donar la benvinguda 
al nou curs, celebrant la diversitat i l’alegria de 
l’educació en un entorn festiu.

Dies després també ha arribat un moment 
molt especial: la jubilació de la mestra Carmen 
García, que després de 30 anys al CEIP Real 
Blanc ha posat punt final a la seua trajectòria 
professional. Carmen ha estat una figura clau 

en la vida de centenars d'alumnes al llarg de 
les dècades, i l’acte d’homenatge que se li ha 
dedicat ha estat molt emotiu. Tant mestres com 
alumnes li han dedicat paraules i gestos de 
gratitud, reconeixent el seu compromís, entrega 
i amor per l’ensenyament.

A més a més, en el marc de la celebració del 
Dia Mundial de l'Alzheimer, el CEIP Real Blanc 
ha organitzat una sèrie d’activitats conjuntes 
amb AFAMA, l’Associació de Familiars i Amics de 
Malalts d'Alzheimer. L'alumnat ha participat en un 
concurs de dibuix i redacció, i durant la jornada 
s’han lliurat els premis als guanyadors. L’acte ha 
comptat amb la presència dels usuaris d’AFAMA, 
que han gaudit de cançons interpretades per 
l'alumnat, així com altres activitats que han ajudat 
a sensibilitzar sobre la importància de la memòria 
i el suport a les persones que patixen Alzheimer.
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Comença un nou curs a l’IES Pare Arques
Àlex Barber Miró
IES Pare Arques - Vicedirector.

El curs 2024/2025 a l'IES Pare Arques ha 
arrancat amb normalitat, marcant el retorn 
a les rutines acadèmiques després del 

parèntesi estival. Aquest any, el centre educatiu 
ha implementat una iniciativa innovadora que 
promet enriquir l'experiència formativa dels 
estudiants.

Projecte de lectura a l'aula

La gran novetat d'enguany és la posada 
en marxa del projecte "Lectura a l'aula", una 
aposta decidida per fomentar l'hàbit lector 
entre l'alumnat. Aquest programa, reserva 
dues franges horàries setmanals de vint-i-cinc 
minuts cadascuna, integrades en l'horari lectiu, 
dedicades exclusivament a la lectura. L'objectiu 
principal d'aquesta iniciativa és despertar i cultivar 
l'interès per la lectura entre els adolescents. El 
centre confia que aquest projecte no només 
millorarà les habilitats lectores dels estudiants, 
sinó que també estimularà la seva imaginació i 
ampliarà els seus horitzons culturals.

També s'espera que aquesta immersió regular 

en la lectura tingui un impacte positiu en diverses 
àrees, com la millora de la comprensió lectora, 
l’enriquiment del vocabulari, el desenvolupament 
del pensament crític i el foment de la creativitat

La comunitat educativa de l'IES Pare Arques 
afronta aquest nou curs amb optimisme, 
convençuda que el projecte de lectura a l'aula 
serà un catalitzador per a l'excel·lència acadèmica 
i el creixement personal dels estudiants.
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La poesia del mes. 
Centenari del naixement del poeta de 
Burjassot Vicent Andrés Estellés

Vicent Santamaria. AVIVA Cocentaina

Cent d’Estellés

Publiquem aquest mes un altre poema molt conegut de Vicent Andrés Estellés, ja que va ser 
musicat i extraordinàriament popularitzat per Ovidi Montllor.

D'altra banda, cal destacar la influència de Pablo Neruda, poeta a qui Estellés llegia i homenatjava 
en cada vers, dins d’un conjunt de poemaris del llibre Xàtiva (1981) dedicats a exalçar la geografia 
i la història dels pobles valencians. Aquesta obra té un poderós alè èpic semblant al del «Canto 
general» de Neruda, que representa la gran epopeia de les terres americanes.

En el QR es pot veure i escoltar la versió del concert que va interpretar el 23 d'abril de 1993 al 
Palau Sant Jordi de Barcelona, una cançó que quasi supera el poema del qual parteix, ja que la 
melodia i la interpretació de l’Ovidi el doten d’una solemnitat i transcendència que culmina en una 
tornada esplendorosa que atorga als versos encesos d’Estellés una condició de clam d’esperança 
en el futur. Sens dubte que, a hores d’ara, podem dir que el tàndem Ovidi Montllor i Vicent Andrés 
Estellés ha esdevingut una unió quasi perfecta entre lletra i música, entre paraula escrita i paraula 
dita: poesia, en definitiva.

M’aclame a tu
Llibre de Xàtiva, sonet XII
M’aclame a tu mare de Terra sola,

arrape als teus genolls amb ungles brutes,
invoque un nom o secreta consigna,
mare de pols, segrestada esperança.

Mentre el gran foc o la ferocitat
segueix camins, segueix foscos camins,

m’agafe a tu, al que més estimava,
i cante el jorn del matí il·limitat.
El clar camí, el pregon idioma,

un alfabet fosforescent de pedres,
un alfabet sempre amb la clau al pany,

el net destí, la sendera de llum.
Sempre a la nit il·luminat enter,

un bell futur, una augusta contrada,
seràs el rent que fa pujar el pa,

seràs el sol i seràs la collita.
Seràs la fe i la medalla oculta,

seràs l’amor i la ferocitat,
seràs la clau que obri tots els panys,

seràs la llum, la llum il·limitada.
Seràs confí on l’aurora comença
seràs forment, escala il·luminada.

Seràs l’ocell i seràs la bandera,
l’himne fecund del retorn de la pàtria,
tot esquinçat de l’emblema que puja,

seràs l’ocell i seràs la bandera.
Jo pujaré piament els graons
i en arribar al terme entonaré

el prec dels vents que em retornaves sempre.

«M’aclame a tu» per Ovidi Montllor
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Ens pots trobar en:

LA PÁGINA de la Casa de la Joventut

Passat l’estiu, la Casa de la Joventut continua amb les seues activitats i serveis (recordem 
que ja s’han posat en funcionament els serveis de transport universitari a València i Alacant). 
Aprofitem aquest mes per a fer un xicotet resum fotogràfic de les activitats de joventut que 

vos hem oferit aquest estiu.

L’aventura, l’esport i la natura es trobaren en aquesta 
activitat de barranquisme als voltants d’Anna

Enguany gaudirem de tres sessions del Cinema 
d’Estiu al Palau que estigueren de gom a gom

Una “Creative Jam” sobre composició i creació 
musical va ser l’inici d’un dia dedicat a la música

Els rapers “Abram” i “Siram” encetaren el concert 
davant la Casa de la Joventut

“Splash”, grup que té el seu local d’assaig a la Casa 
de la Joventut, va tancar una vesprada-nit musical

“Splash”, grup que té el seu local d’assaig a la Casa 
de la Joventut, va tancar una vesprada-nit musical

Una nova edició del curs de Monitor/a Juvenil per a 
formar als nostres joves al món de l’animació

Al Teular poguérem vore tots junts com la nostra 
selecció guanyava l’Eurocopa 2024
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El Consell Local d’Infància i Adolescència (CLIA) 
de Cocentaina, més a prop d’esdevindre realitat

El  programa “Consel l  d ’ In fància 
i  Adolescència de Cocentaina” , 
emmarcat dintre del I Pla d'Infància i 

Adolescència de Cocentaina (2021-2025), 
suposa una aposta pels drets reconeguts 
a nivell internacional per la Convenció dels 
Drets de la Infància de 1989 i desenvolupa 
principalment aquells vinculats amb la 
participació, la lliure expressió i l'escolta 
activa dels xiquets, les xiquetes i els/les 
adolescents. 

Per aquest motiu, l'objectiu principal del 
programa és dotar al municipi d'un Consell 
Local d'Infància i Adolescència (CLIA), entés 
com un òrgan de representació d'aquest sector 
de la ciutadania, on els més joves puguen 
expressar la seua opinió i que aquesta siga 
tinguda en compte pels qui prenen decisions 
que afecten la seua vida social. 

No obstant això, s'ha d'abordar des d'una 
perspectiva plenament participativa i no 
exclusivament formativa o educativa. D'ací 
la rellevància de canalitzar la participació 
mitjançant òrgans reglamentats i vinculants. 

El programa concernent a la creació del 
Consell Local d'Infància i Adolescència (CLIA), 
com a estratègia programàtica, permetrà 
promoure i millorar els drets reconeguts de la 
infància i l'adolescència, posant en pràctica 
accions específiques i permanents en matèria 
de participació i integrant els principis, valors i 
criteris establits en aquest àmbit d'actuació.

A més d’establir estratègies d'actuació 
concretes que permeten el compliment, de ma-
nera programada dels objectius del programa; 
es crearà un òrgan permanent en el temps i útil 
tant per a les persones responsables municipals 
com per a garantir l'apode-rament dels xiquets, 
les xiquetes i de les persones més joves; i s’hi 
potenciarà la seua participació i implicació per 
a la millora contínua de la qualitat de vida i la 
consciència social en el municipi. 

D’altra banda, impulsarà el dret de les persones 
joves a ser informades, sentides i escoltades en 

Np Ajuntament de Cocentaina

el si de la comunitat de la qual formen part, tenint 
en compte la seua opinió, les seues demandes 
i les seues necessitats; a més d’establir llaços 
comuni-catius bidireccionals entre les entitats 
educatives i l'administració local amb la finali-tat 
de canalitzar la participació infantil i adolescent 
des d'una perspectiva dinàmica i fun-cional. 

En aquest sentit, la Regidoria de Serveis Socials 
ha iniciat les gestions de la creació del CLIA amb 
una reunió informativa amb les direccions dels 
quatre centres educatius de la localitat: CEIP 
Bosco, CEIP Real Blanc, Col·legi Sant Francesc 
d’Assís i IES Pare Arques. 

Cal recordar que, amb la creació d’aquest 
Consell, Cocentaina podria optar a ser declarada 
Ciutat Amiga de la Infància per part d’UNICEF, a 
més de rebre diverses subvencions provincials, 
autonòmiques o estatals dirigides a continuar 
fomentant els drets de la infància.  

En paraules de Javi Sansalvador, regidor 
de Serveis Socials, «el CLIA té per objectiu la 
promoció i defensa dels drets dels infants i 
adolescents tal com va plantejar la Convenció 
de Drets del Xiquet el 1989. A més a més, volem 
promoure la participació infantil i adolescent en 
aquells temes que impliquen el nostre municipi i 
que volen millorar. La seua veu és molt important 
per a nosaltres perquè Cocentaina l’hem de 
construir entre tots i totes, sobretot amb els més 
joves, que són el seu futur».
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Dia de les persones majors al Respir
Departament de Serveis Socials

El Dia de les Persones Majors, que se 
celebra l'1 d'octubre, té com a objectiu 
reconéixer i valorar la contribució de les 

persones majors a la societat. És una ocasió 
per a conscienciar sobre els drets i necessitats 
d'aquest grup, així com per a promoure el 
respecte i la inclusió. A més, es busca fomentar 
el benestar i la qualitat de vida de les persones 
majors, destacant la importància de la seua 
participació activa en la comunitat. En resum, és 
un dia per a celebrar la saviesa, l'experiència i el 
llegat que aporten a les nostres vides.

Concretament, el programa Respir celebrarà 
el dia de les persones majors realitzant diferents 
activitats la setmana del 30 de setembre al 4 
d’octubre, com ara:

 -30 de setembre: elaboració per al mural “El 
passeig de la fama del Respir!” amb estreles i 
fotografies de les persones usuàries.

-1 d’octubre: Dia de les persones Majors al 
Respir, amb taller de musicoteràpia / risoteràpia 
amb les persones usuàries del programa.

-3 d’octubre: activitats d’autoestima amb 

“Gafas positivas”, “La caja del tesoro”, “Juego de 
estatuas” per a treballar l’educació emocional.

les persones majors per part del taller d’ocupació.

Treball i salut
Departament de Serveis Socials

Després de passar l’estiu i aprofitar per 
reprendre forces, els membres dels 
programes TAPIS i PAC del Departament 

de Serveis Socials van reprendre l’activitat amb 
la mítica Exposició al poble veí de Benilloba 
on, any rere any, i amb motiu de la festivitat de 
les Danses, el veïnat d’aquest poble veí, amb la 
inestimable ajuda de les membres de Cárites 
(Reme, Joaquina, Matilde...) i Paco, el rector que 
ens facilita la seua pròpia casa abadia per a dur 
a terme aquesta exposició. Aquesta inimaginable 
ajuda, constant al llarg de 30 anys, ens aporta 
un gran al·licient, no sols econòmic, sinó, a més 
a més, com a implicació social digna d’admirar.

D’implicació també podem parlar quan ens 
referim a les mestres del CEIP Bosco del nostre 
poble que, des de fa molts anys, compten amb 
nosaltres perquè els elaborem les bossetes 

infantils personalitzades, amb els noms de 
tot l’alumnat més menut que entra al centre 
educatiu.

Ja a la seu dels programes TAPIS/PAC, 
a Cocentaina, al Centre Social Real Blanc, 
després de l’estiu, hem tornat a estar actius 
amb les classes de gimnàstica de manteniment 
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adaptada, dirigides per Alicia Montava.

Cal parlar també del fet que fa poques 
setmanes, com va sent habitual, celebrarem 
el dia 10 d’octubre, el Dia de la Salut Mental al 
Departament de Serveis Socials, enguany amb el 
lema «Treball i salut mental, un vincle fonamental», 
amb diverses activitats: un programa de ràdio on 
va participar la Coordinadora del Centre de Salut 
de Cocentaina, Irene Vicedo, una enganxada de 
cartells per la vila, un Photocall al Centre Social, 
un esmorzar per als assistents i una Masterclass 
per Alicia Montava dirigida al públic en general 
finalitzant amb un dinar de convivència amb els 
companys del Tapis de Muro. Per a l’activitat 
vam comptar amb l’ajuda del Taller d’Ocupació.

Per una altra banda, un any més, el TAPIS es troba 
preparant l’Exposició tradicional a Cocentaina 
amb un espectacle totalment altruista, on es 
persegueix fer prendre consciència de la relació 
de la salut mental i el treball i, alhora, augmentar 
la imatge positiva de les persones amb malaltia 
mental, eliminant l’estigma lligat a aquestes 
malalties en relació amb el treball. A més a més, 
reflexionar al voltant de la importància de tindre 
una bona salut mental en el treball que ens 
permeta un major benestar i qualitat de vida.

Participaran en aquest acte el ballet d’Alicia 
Montava i Espectacles Carlos Barfi amb una 
posada en escena a través de la dansa i 
l’il·lusionisme que ens transportarà al món del 
treball i com ens afecta a la nostra salut mental, 
potser proporcionant-nos benestar o al contrari 
convertir-se en una font d’ansietat.

Vos esperem a tots amb il·lusió, el divendres 
8 de novembre al Centre Cultural el Teular a 
les 20.30 h, per sentir-nos recolzats en el nostre 
dia a dia, on també podreu vore i adquirir les 
manualitats elaborades a la Teràpia Ocupacional 
que realitzem al nostre centre com a producte 
del nostre treball fet durant tot l’any, el qual ens 
aporta benestar i ens dignifica com a persones. 
És el nostre treball el que ens fa sentir que 
formem part de la societat aportant el nostre 
granet d’arena al poble.
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S e t e m b r e ,  m e s  r e p l e t  d ’ a c t i v i t a t s  e n 
commemoriació del Dia Mundial de l’Alzheimer 
Afama Cocentaina

V Convocatòria del programa de 
donacions a projectes i iniciatives 
socials d'Aitex

L’ 11 de setembre van acudir Rafa Berenguer 
i Sofia Montava per part de la Junta Directiva 
d’AFAMA Cocentaina i Comarca a l’acte d’entrega 
dels premiats a la quinta convocatòria del 
Programa de Donacions a Projectes i Iniciatives 
Socials 2024. L'aportació econòmica d’AITEX ha 
segut de 2.000€ per al projecte “Sigue mi huella 
en AFAMA Cocentaina y Comarca”. Estem molt 
agraïts per haver segut novament elegits i donar-
nos l'oportunitat de seguir millorant la qualitat de 
vida dels/les nostres usuaris/es.

Programació de les activitats en 
commemoració del Dia Mundial de 
l'Alzheimer 

Al llarg de diverses setmanes hem portat 
a terme diverses activitats amb l’objectiu de 
conscienciar i sensibilitzar sobre l’Alzheimer. Als 
tallers de manualitats s’han elaborat per part 
dels/les usuaris/es mans verdes de cartolina 
xicotetes i altres dos grans amb el lema que hem 
fet servir per al photocall. També s’han elaborat 
clauers en forma de mans verdes amb fieltro, 
un mural i la targeta d’agraïment per a AMUVE.

Respecte a la programació, l’11 de setembre 
vam començar amb el viatge cultural a Alacant. 
En aquest es va visitar el Castell de Santa 
Bàrbara, el Museu arqueològic d'Alacant (MARQ) 
i el Parc 'El Palmeral'. El dia 12, va tindre lloc la 
taula informativa i petitòria al mercat municipal 
on membres de la Junta van estar presents i 
com es habitual reberen la visita de l’alcalde i 
diversos membres de la Corporació Municipal. 

El 17 de setembre membres de la Junta Directiva 
i la directora acudiren a la posada del llaç verd 
al balcó de l’ajuntament, un acte commemoratiu 
novedós. Aquest dia, també es va sumar el 
Col·legi Real Blanc amb una benvinguda d’allò 
més especial i emotiva, ens reberen al pati amb 
una pancarta i fent-nos un “paseíllo” per a que 
passarem entre ells. L’activitat de convivència 
intergeneracional en aquesta ocasió ha consistit 
en un concurs de relat i pintura, els alumnes de 
segon i quart de primària participaren al concurs 
de pintura i els de sisè al concurs de relats. Els 
treballs s’entregaren la setmana d’abans per a 
que els membres de la Junta junt a la directora 
elegiren un per a cada categoría. Per tant, es 
va celebrar el lliurament dels premis i es van 
sumar a la campanya de sensibilització de 
FEVAFA “Mans per l’Alzheimer” plasmant tots les 
seues mans en color verd a la pancarta. Com 
a colofó els alumnes de sisé ens cantaren la 
canço d’Alegria del grup Diluvi, vam quedar tots 
encantats amb la seua entrega i aquest bonic 
final. Estem molt agraïts amb tot el que aporten 
als/les nostres usuaris/es i en aquesta ocasió, 
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també volem donar les gràcies per ajudar-nos en 
el trasllat i acompanyament al Real Blanc a les 
membres del taller ocupacional de Labora. Per la 
vesprada, a les 16.30 es va donar lloc al Convent 
de les Germanes Trinitàries la tradicional missa 
en sufragi dels difunts d’AFAMA.

Seguint amb les activitats, el 18 per el matí 
van assistir José Antonio Terol, president i Inés 
Sánchez, la directora al programa especial a 
Ràdio Cocentaina i per la vesprada, vam gaudir 
d’un concert de música festera a càrrec de 
l’Associació de Músics Veterans de Cocentaina. 
Va ser tot un plaer que es solidaritzaren fent-nos 
gaudir de la seua música que tanta alegria evoca 
a les persones usuàries.  

Per acabar l’acte, Inés Sànchez, la directora i 
Javier Sansalvador, regidor de Serveis Socials, 
els van dedicar unes paraules d’agraïment. 

El dia 19, es el dia que elegirem aquest 
any per a commemorar el Dia Mundial de 
l’Alzheimer baix el lema escollit per CEAFA “Som 
específics”. La demència és específica i, per això, 
no s'ha d'incloure en el calaix de les malalties 
neurodegeneratives ja que té unes necessitats 
específiques. Per a avançar cap a un futur on 
les persones afectades per esta malaltia reben 
l'atenció i el tractament que necessiten és 
essencial comptar amb un diagnòstic primerenc. 
D'esta manera, es permet afrontar la malaltia al 
costat de la família, prendre decisions i planificar 
el futur. Actualment, les dades de diagnòstic tardà 
mostren que este dret està sent vulnerat. El dret a 
ser diagnosticat de demència s'ha d'equiparar al 
dret a ser diagnosticat de qualsevol altra malaltia.

Aquest dia d’efemèride, va començar assistint 
José Antonio Terol i Paqui Ripoll, president i 
vicepresidenta d’AFAMA Cocentaina i Comarca a 
la commemoració del Dia Mundial de l'Alzheimer 
en l’Alqueria Julià organitzat per FEVAFA 

Alzheimer i a la qual vam ser seleccionats com 
a candidats al Premi Labor Social 2024. AFA 
Albaida fou la guardonada, a qui traslladem la 
nostra enhorabona. També van estar presents a 
l’acte el Sr. Juan Manuel Beltrán, Director General 
d'Informació Sanitària, Qualitat i Avaluació, 
i la Sra. Susana Camarero, Vicepresidenta i 
Consellera de Servicis Socials, Igualtat i Vivenda. 
Seguidament, Arcadi Soriano, tresorer de 
FEVAFA, va procedir a la lectura del Manifest, que 
va reivindicar 8 punts fonamentals: 

1.Ha de reconèixer-se la singularitat i 
especificitat de la demència.

2.Ha de reconèixer-se el dret de les persones a 
rebre un diagnòstic primerenc i precís.

3.Ha de reconèixer-se el dret d'accés al 
tractament actual i futur.

4.Ha de considerar-se a la xarxa associativa 
que compon CEAFA a nivell nacional, i FEVAFA 
a nivell de la Comunitat Valenciana, com un aliat 
privilegiat en la lluita contra l'Alzheimer.

5.Ha de revisar-se en profunditat la Llei de la 
Dependència.

6.Ha de tindre's en compte l'opinió de les 
entitats socials a l'hora de crear normatives que 
els afecten directament.

7.L'administració ha d'assegurar l'estabilitat 
financera de les entitats socials no lucratives 
que estan oferint els servicis als col·lectius 
vulnerables.

8.Simplicitat en la gestió administrativa.
Una vegada acabada la lectura del Manifest, es 

va projectar un vídeo que resumia la campanya 
de sensibilització Mans Per l'Alzheimer, i 
amb la qual s’han torna a omplir de “mans 
verdes” internet com a acte de sensibilització i 
visibilització de la malaltia.

Per la vesprada, donarem pas a la celebració 
al Saló d’Actes del Centre Social Real Blanc amb 
les següents activitats:

- Lectura del manifest i globotada
- Xerrada ‘Les demències: Com preparar-nos 

i cuidar al cuidador/a” a càrrec del Dr. Cèsar 
Rodríguez Castelló, especialista en Psiquiatria 
Geriàtrica i membre del Comité d’experts de 
FEVAFA.

- Presentació del calendari 2025 que podeu 
adquirir a AFAMA per un mòdic preu de 5€.

- Novena edició del premi a la col·laboració, 
que ha sigut atorgat per al Taller de teatre FPA 
Beniassent.
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Agraïm la presència a tots els assistents i, per 
descomptat, a Mari Nieves Pascual Mur per la 
presentació d’aquest acte.

El 22 de setembre, amb el monòleg “Vertaderes 

Mentires” a càrrec d’Óscar Tramoyeres donàvem 
fi a les activitats. No hi havia millor forma de 
finalitzar que amb bona dosis de rialles i alegria. 

Volem agrair a tots els que ens han acompanyat 
a fer possible aquesta completa programació. I 
no oblideu, que necessitem que es continue 
treballant i recolzant-nos de valent per a millorar 
la qualitat de vida dels qui viuen amb Alzheimer 
i altres demències i les seues famílies.

L’Ajuntament concedirà 5.000 euros a les entitats 
socials de Cocentaina

L’Ajuntament de Cocentaina, a través de la 
Regidoria de Serveis Socials, obri el termini 
de sol·licituds per a les subvencions a les 

entitats socials contestanes del 2024. S’hi poden 
sol·licitar fins al dilluns 14 d’octubre a través de la 
Seu Electrònica de l’Ajuntament de Cocentaina. 

Les entitats han d’estar legalment constituïdes 
com entitats sense ànim de lucre i amb domicili 
social en el terme municipal de Cocentaina; 
formar part del Consell de Benestar Social i 
Sociosanitari i no haver-hi faltat a més de la 
meitat de les convocatòries; no trobar-se en cap 
circumstància d’inhabilitació i estar al corrent de 
les obligacions tributàries; i no disposar d’ajudes 
amb l’Ajuntament de Cocentaina per valor igual 
o superior als 6.000 euros anuals. 

L’objectiu d’aquestes subvencions (dotades 
amb 5.000 euros en total) és fomentar l’acció 
social, a més de millorar el benestar dels 
contestans i les contestanes. La quantia, per 
tant, es pot emprar per a dur a terme projectes 
d’acció social oberts a tota la ciutadania 
(conferències, xarrades, activitats lúdiques 
o tallers), projectes d’acció social destinats 
als socis i les sòcies de l’associació que s’hi 
desenvolupen a Cocentaina o vagen adreçats 

NP Ajuntament de Cocentaina

a socis de l’entitat empadronats en aquesta; així 
com per a la contractació de personal qualificat 
necessari per al desenvolupament de l’objecte 
social de l’entitat o del projecte d’acció social a 
desenvolupar. 

Per a més informació, els interessats poden 
dirigir-se al Departament de Serveis Socials, 
situat al Centre Social Real Blanc de Cocentaina 
(Avinguda Real Blanc, 1), enviar un correu 
electrònic a la direcció serveissocials.aux@
cocentaina.org o telefonar al 965 590 000.

En paraules de Javi Sansalvador, regidor de 
Serveis Socials, «les ajudes a entitats socials 
ja són una realitat a Cocentaina. Amb elles, 
el que pretenem, és millorar la convivència, 
la cohesió social i la integració de tots els 
col·lectius vulnerables amb els quals treballen 
les entitats socials. Per aquest motiu, creiem que 
és essencial que aquestes ajudes arriben a totes 
les entitats socials del nostre municipi i hem dut 
a terme una tasca ingent al Consell de Benestar 
Social i Sociosanitari per tal de modificar les 
bases i que s'adeqüen a la realitat i al dia a dia 
de les entitats socials. Des de l’equip de Govern 
no volem deixar ningú enrere».
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Des de la regidoria de Salut Pública i Polítiques Saludables de l’Ajuntament de Cocentaina volem donar 
consells que ens serviran per a fer front a diversos temes relacionats amb la salut, però recordem, ací us 
donarem consells i recomanacions, però davant d’alguna incidència cal acudir directament al professional 
de la salut. Comptem amb el recolzament de la Conselleria de Sanitat. 

Salut mental el gran repte de la vida

Cuidar la nostra salut mental és una necessitat 
i és per això que L'Organització de les 
Nacions Unides (ONU) i l'Organització 

Mundial de la Salut (OMS) ens ho recorden 
constantment i com no podria ser d'una altra 
forma en el Dia Mundial de la Salut Mental.

No obstant, anem a parar un poquet en 
entendre a què ens referim quan parlem de la 
salut mental. La salut mental és un assumpte 
crucial en les nostres vides i és per això mateix 
que mereix la mateixa atenció i cura que la salut 
física. Entendre què és la salut mental, com ens 
afecten les malalties mentals així com aclarir 
quins factors influïxen en ella ens pot permetre 
prendre mesures per a enfortir-la.

La salut mental abraça l'estat d'equilibri i 
benestar del nostre ser emocional, psicològic i 
social, modelant la nostra percepció, emocions 
i conducta en la confrontació dels desafiaments 
de la vida, té una influència important en la nostra 
capacitat per a la gestió de l'estrés, les nostres 
interaccions amb altres individus i les decisions 
que prenem al llarg de totes les etapes de la 
vida, des de la infantesa i adolescència fins a 
l'adultesa i vellesa.

Què són les malalties mentals?

Les malalties mentals, d'altra banda, són 
trastorns que afecten el pensament, l'estat d'ànim i 
el comportament d'una persona. Estes condicions 
poden variar des de la depressió i l'ansietat fins 
a trastorns més greus, com l'esquizofrènia.

És essencial comprendre que les malalties 
mentals són problemes de salut legítims i no 
signes de debilitat o falta de caràcter. L'APA 
(Associació Americana de Psiquiatria) i el Manual 
de Diagnòstic Estadístic dels Trastorns Mentals 
(*DSM-5) proporcionen criteris per al diagnòstic 
d'estos trastorns.

Per què és important la salut mental?

La salut mental és tan vital com la salut física, i 
ambdues estan interconnectades. Un bon estat 
de salut mental millora la qualitat de vida, permet 
a les persones enfrontar l'estrés i les adversitats 
amb major resiliència, enfortix les relacions 
personals i promou la productivitat. #Ací es 
detallen algunes raons clau per les quals la salut 
mental és fonamental:

Benestar individual: La salut mental contribuïx 
al benestar i la qualitat de vida de cada individu. 
Estar emocionalment equil ibrat permet 
experimentar emocions positives, gaudir de les 
relacions interpersonals i mantindre un sentit de 
propòsit en la vida.

Productivitat i èxit: La salut mental sòlida és 
un factor essencial per a l'èxit en diverses àrees 
de la vida, com el treball, els estudis i la carrera 
professional. Les persones amb bona salut 
mental tendixen a ser més eficaces, creatives i 
capaces d'enfrontar desafiaments laborals amb 
resiliència. Relacions interpersonals: Mantindre 
relacions personals saludables és un component 
clau de la salut mental.

Prevenció de trastorns mentals: Una bona 
salut mental no sols es tracta de l'absència de 
trastorns, sinó també de la capacitat d'afrontar 
l'estrés i les dificultats de manera eficaç.

Reducció de costos d'atenció mèdica: Els 
trastorns mentals representen una càrrega 
significativa per als sistemes d'atenció mèdica. 
En promoure la salut mental i previndre trastorns, 
es poden reduir els costos associats amb el 
tractament i l'atenció de malalties mentals.

Impacte en la societat: La falta de salut mental 
pot contribuir a problemes socials com l'abús 
de substàncies, la violència domèstica i la 
criminalitat. Fomentar la salut mental contribuïx 
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a la construcció de comunitats més segures i 
saludables.

Resiliència: La salut mental sòlida promou la 
resiliència, la capacitat d'enfrontar desafiaments 
i adversitats amb fortalesa

Factors que afecten la salut mental

Els factors determinants de la salut mental són 
influències que tenen un impacte significatiu en el 
benestar psicològic d'una persona. Estos factors 
poden ser múltiples i variats, i la seua comprensió 
és essencial per a promoure i mantindre una 
bona salut mental. #Ací aprofundirem en alguns 
dels factors determinants més rellevants: Factors 
biològics; factors ambientals; factors socials; 
factors econòmics; factors culturals; factors d'estil 
de vida i accés a servicis de salut mental: La 
disponibilitat i accessibilitat de servicis de salut 
mental de qualitat són factors crítics. La falta 
d'accés a atenció psicològica o psiquiàtrica pot 
resultar en una falta de tractament o en retards 
en l'obtenció d'ajuda.

Símptomes que puc tindre mala salut mental

Reconéixer els símptomes d'una mala salut 
mental és essencial per a prendre mesures a 
temps. Alguns signes d'alerta poden incloure:

Canvis significatius en l'estat d'ànim, com a 
tristesa persistent, irritabilitat o apatia.

Dificultats per a concentrar-se o prendre 
decisions.

Canvis en els hàbits de somni i alimentació.
Aïllament social i pèrdua d'interés en activitats 

que abans resultaven plaents.
Pensaments suïcides o autolesions.
És important recordar que estos símptomes 

poden variar segons l'individu i el trastorn 
específic. No obstant això, si experimentes 
diversos d'estos signes, és essencial buscar 
ajuda professional.

La salut mental canvia amb el temps?

La salut mental és dinàmica i pot canviar amb 
el temps. Algunes persones poden experimentar 
episodis de mala salut mental que són temporals, 
mentres que unes altres poden bregar amb 

trastorns crònics. La bona notícia és que la 
majoria de les malalties mentals són tractables, 
i amb el suport adequat, moltes persones poden 
recuperar-se i portar una vida satisfactòria.

Quines accions enfortixen la salut mental?

Existixen nombroses accions que un pot 
emprendre per a enfortir la seua salut mental i 
promoure el benestar. Algunes d'estes inclouen:

Mantindre un estil de vida saludable; gestionar 
l'estrés; fomentar les relacions socials; Buscar 
suport professional: No hi ha vergonya a buscar 
ajuda d'un terapeuta o psiquiatre si sents que la 
teua salut mental està en perill.

On buscar ajuda?

Si et trobes en una situació en la qual necessites 
ajuda per a millorar la teua salut mental, no estàs 
sol. Hi ha recursos disponibles per a brindar-te 
suport. Algunes opcions inclouen:

Professionals de la salut mental: Terapeutes, 
psicòlegs, teràpia psicològica i psiquiatres poden 
oferir tractament i suport especialitzat.

Línies d'ajuda: Organitzacions com el Telèfon 
de l'Esperança oferixen assessorament telefònic 
anònim.

Organitzacions de suport: Grups de suport 
locals o en línia poden proporcionar un espai 
segur per a compartir experiències i consells.

Entendre què és la salut mental, com afecten 
les malalties mentals i quins factors influïxen en 
ella ens permet prendre mesures per a enfortir-
la. En el Dia Mundial de la Salut Mental i tots els 
dies, recordem que la salut mental és essencial 
per a portar una vida plena i satisfactòria, i que 
buscar ajuda quan siga necessari és un acte 
valent i savi.
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Ye Faky. Futbol sala

El YE FAKY ha tingut un inici de temporada 
intens a la Segona Divisió B, amb partits 
molt competits i moments de gran qualitat 

de joc. Tot i això, l’equip no ha aconseguit sumar 
els punts desitjats en aquestes tres primeres 
jornades, que han posat de manifest l'alta 
competitivitat de la categoria. A dia d’avui, el 
conjunt de Cocentaina es manté en la zona 
mitjana de la classificació, ocupant el novè lloc .

Primera jornada: Derrota ajustada a Ripollet. 
En el primer partit de la temporada, el YE FAKY 
es va desplaçar al camp del FS Ripollet, on 
va caure per un ajustat 3-2. Els rogets van 
demostrar caràcter des de l'inici, avançant-se en 
el marcador amb un gol de Jordi Valdés al minut 
6. Tot i que el Ripollet va aconseguir empatar, el 
YE FAKY va recuperar l'avantatge amb un gol de 
Bili al minut 22. No obstant això, en els minuts 
finals, dos gols dels locals als minuts 35 i 39 van 
capgirar el marcador, deixant els de Cocentaina 
sense punts en el seu debut a la categoria.

Segona jornada: Empat a casa amb regust 
amarg. El segon partit va suposar el debut del 
YE FAKY davant la seva afició, en un emocionant 
enfrontament contra L'Hospitalet Bellsport. 
L'equip va oferir una gran primera part i va 
ampliar la seva superioritat al començament de 
la segona, arribant a dominar per 4-1 amb gols de 
Jordi Valdés, dos de Bili i un d'Àlex Moncho. Quan 
tot semblava encarrilat cap a la primera victòria 
de la temporada, l'Hospitalet va reaccionar 
amb força i va aconseguir empatar a 4-4 en una 
segona part molt disputada, deixant als rogets 
amb un empat que, malgrat sumar un punt, va 
tenir un regust amarg.

Tercera jornada: Primera victòria contra el 
Cerdanyola. En la tercera jornada, el YE FAKY 
va aconseguir la seva primera victòria de la 
temporada, imposant-se al segon classificat, el 
Cerdanyola, per 4-6 en un partit d’alt voltatge. Els 

de Cocentaina van començar dominant, amb 
dos gols inicials de Raül i Aitor. No obstant això, 
el Cerdanyola va demostrar per què es troba a 
les posicions capdavanteres, i va remuntar el 
partit, arribant a posar-se per davant en dues 
ocasions. Tot i les adversitats, el YE FAKY no va 
abaixar els braços i, en el tram final, dos gols més 
de Raül Moncho als minuts 36 i 40 van acabar de 
sentenciar el matx, permetent als rogets sumar 
els seus primers tres punts de la temporada.

Aquesta primera victòria suposa un important 
impuls moral per a l’equip, que continua 
treballant dur per seguir millorant en aquesta 
exigent temporada plena de reptes

Pel que fa al YE FAKY B, l'equip va debutar a 
la Lliga de Primera Regional amb un partit molt 
disputat que va acabar amb un empat 2-2 davant 
el Serelles d'Alcoi. Els golejadors del filial van 
ser Gonzalo i Amin, que van permetre sumar el 
primer punt de la temporada en un duel marcat 
per la igualtat. En la segona jornada de lliga, el YE 
FAKY B va aconseguir la seva primera victòria, ja 
que el FS COX no es va presentar al partit.

D'altra banda, el YE FAKY FEMENÍ també 
va debutar aquesta temporada a la Lliga 
Autonòmica Valenta, enfrontant-se a un dels 
equips més potents de la categoria, l'Actiu 
Castalla. Malgrat l’esforç i un gol de la nostra 
jugadora Claudia, l’equip va caure derrotat per 
un ajustat 2-1.

CD Contestano

Ye Faky

No ha tingut un bon inici de lliga l’equip 
sènior del Contestano, en aquestes quatre 
jornades disputades, no ha sumat cap 

punt i se situa el cuer de la taula classificatòria.
Jornada 1: CD Contestano 0- 4 CF Llutxent A
Jornada 2: Massanasa CF 1- 0 CD Contestano
Jornada 3: CD Contestano 0 -1 CE La Font d’en 

Carrós
Jornada 4: Pego CF 1- 0 CD Contestano
Els inicis sempre són complicats i encara resta 

molta lliga per davant i estem segurs que no 
hem vist la millor cara rogeta. Queda molt per a 
disfrutar i l’equip necessita l’afició rogeta cada 
setmana que juguen a casa.
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Cocentaina es converteix en l’epicentre del 
Hoquei durant el 6-8 de setembre amb el IV 
Torneig Hoquei Vila Cocentaina 2024

Del 6 al 8 de setembre, Cocentaina 
ha acollit el IV Torneig Hoquei 
V i la  Cocenta ina  2024 ,  un 

esdeveniment que ha reunit a més de 
200 persones per gaudir d’unes jornades 
d’hoquei en què la preparació de la 
pretemporada ha estat la protagonista. 
En aquesta edició, han participat set 
equips procedents de Catalunya, Madrid 
i la Comunitat Valenciana: Vilafranca, 
Calafell, Amposta, Lleida, Rivas, Pas 
Alcoi i el Hoquei Club Cocentaina, 
competint en cinc categories diferents: 
prebenjamí, benjamí, aleví, infantil i juvenil.

El torneig, organitzat per l ’Hoquei Club 
Cocentaina, ha estat un gran èxit de participació 
i convivència, gràcies al suport inestimable de 
l’Ajuntament de Cocentaina i del Poliesportiu 
de Cocentaina. A més, diverses entitats, com 
Powergym, Econocar Franquicias, Motart Garage, 
La Taberna Asturiana, Comesco, Dulcesol, 
Diprocam, Tot Cartó i Diputació d’Alacant, s'han 
bolcat en l’organització, contribuint a fer possible 
aquest esdeveniment.

En aquest torneig els jugadors han pogut 
viure una experiència inoblidable, compartint 
moments d’amistat i competitivitat en un ambient 
festiu i de convivència. El Torneig Hoquei Vila 
Cocentaina es consolida així com una cita 
esperada en el calendari esportiu de la comarca, 
promovent els valors de l’esport i la unitat entre 
les diferents comunitats.

Aquest torneig s’ha organitzat com a part 
del ferm compromís del Club per evolucionar 
i continuar creixent tant en competició com 

en formació. Malgrat ser un esport minoritari, 
el Hoquei Club Cocentaina ha demostrat una 
posició competitiva excepcional, aconseguint 
cada any guanyar la lliga en diverses categories 
i classificant-se per a la fase sector sud (fase 
prèvia al Campionat d'Espanya) o fins i tot 
aconseguint l'accés al Campionat d'Espanya. 
Això reflecteix el treball i la dedicació dels seus 
jugadors i entrenadors, que continuen elevant el 
nom del Club en l’escena esportiva.

El 14 i 15 de setembre, els membres del Hoquei 
Club Cocentaina també van participar en el 
prestigiós Torneig de la Verema, organitzat pel 
Club de Vilafranca, continuant així amb el seu 
intens calendari de competicions i reforçant la 
seva presència en esdeveniments esportius de 
gran rellevància. 

Amb aquest mateix esperit de creixement i 
inclusió, el Hoquei Club Cocentaina convida a 
tots els xiquets i xiquetes interessats a descobrir 
el món del hoquei a unir-se al Club i provar 
aquest emocionant esport.

El 7 de setembre alguns dels 
membre del Contestania AD es 
va reunir per a commemorar 
el 50 aniversari de la fundació 
de l’equip esportiu. Va ser un 
retrobament molt emotiu, 
recordant els bons moments 
del club i la gent que ha passat 
per l’equip i malauradament 
ja no estan.

De dalt a baix i d’esquerra a dreta: Tripinana, Ernesto Reig, Pepe Camallonga, 
Marcos Sellés i Jaime Figuerola; Vicent Genís, Miguel gómez, Pedro Seguí, Quique 
Camallonga, Bernardo Faus i Ernesto Amat; germà de Jaime Figuerola, Javier Valor, 
JuanLuis Llorens, Rafa Sala, Pepe Oltra i Soto
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L’alpinista Sonia Casas ens parla de la seua 
trajectòria i de trencar rols de gènere amb 
la projecció del documental «Dones guies de 
muntanya»

El  Centre Excursionista Contestà de 
Cocentaina (CEC) presenta l’activitat de 
visualització del documental «Dones guies 

de muntanya» en la qual, a més a més, participa 
la seua protagonista l’alpinista professional 
Sonia Casas Torcida. L’audiovisual es presenta 
el divendres 4 d’octubre a les 19:30 hores en el 
Centre Social Real Blanc de Cocentaina. 

L’objectiu principal d’aquest documental 
és mostrar als amants de la muntanya la 
importància del paper de les dones en aquest 
esport i la rellevància de la figura de Sonia Casas 
com a referent. Una esportista que atresora una 
llarga i dilatada trajectòria en la qual ha hagut de 
fer front a les discriminacions de gènere patides 
dins de les activitats de risc, tradicionalment 
considerades pròpies d’homes.

Sonia Casas, alpinista i guia d’alta muntanya, té 
experiència en escalada d’altitud de muntanyes 
com l’Alpamayo en la serralada dels Andes, el 
Kilimanjaro en Tanzània o fins i tot el Bamongo 
en l’Himalaia. 

Aquesta sessió té una durada de tres hores, 
aproximadament, i, una vegada visualitzat el 
documental, hi ha una xarrada a càrrec de Sonia 
Casas per tractar diferents punts de vista a partir 
de l’audiovisual visualitzat. Ens parlarà de la seua 
vida professional, les dificultats superades per 
arribar fins al moment actual, les disciplines de 
les guies d’alta muntanya, així com la inspiració 
a altres dones per trencar els rols de gènere.

D’altra banda, el dissabte 5 d’octubre a les 
09:30 hores té lloc el taller d'orientació a través 
d'aplicacions mòbils, de nou amb la presència 
de Sonia Casas. 

Paula Sánchez, regidora d’Igualtat, comenta 
que «és important donar visibilitat a dones 
com Sonia Casas, importants en àmbits on les 
dones no són tan visibles i on també podem ser 
referents per a molts xiquets i xiquetes, trencant 
rols i estereotips de gènere que associen les 

activitats d’alta muntanya que fa Sonia Casas 
pròpies als homes».

En paraules d’Adrián Botella, regidor d’Esports, 
«aquestes activitats són fonamentals a la nostra 
comarca, ja que vivim en un entorn rodejats 
pels paratges de Sant Cristòfol i Santa Bàrbara 
i els parcs naturals de la Serra de Mariola i la 
Font Roja, en aquests hi ha zones on es poden 
escalar i sobretot tindre la presència femenina 
d’una professional de la muntanya com Sonia 
Casas és molt important per donar a conèixer 
com afrontar aquestes activitats de muntanya i 
escoltar la seua experiència en l’alpinisme. Vos 
convide a totes i tots a gaudir d’aquesta activitat».
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Cocentaina va ser la meta de la cursa ciclista 
femenina Pionera Race

La 1a edició de la Pionera Race Fira de 
Tots Sants (1.2 UCI) es va disputar el 
diumenge 15 de setembre i va discorrer 

sobre un recorregut de 96 quilòmetres amb 
eixida al Real de Gandia (València) i arribada a 
Cocentaina (Alacant). Esta nova prova femenina, 
que s'estrena en el calendari UCI, va tindre un 
perfil de mitja muntanya, amb l'Alt de Beniarrés 
a mitat de carrera com a principal dificultat 
muntanyenca. A la cita  van acudir cinc equips 
de la categoria UCI Continental (BePink, Canyon 
filial, DAS Hutchinson, Eneicat i Laboral Kutxa) i 
tretze conjunts amateurs.

La italiana Debora Silvestri va culminar un gran 
triomf en la Pionera Race, on l'equip Laboral 
Kutxa ha exercit un gran control fins a acabar per 
conquistar la victòria, amb una certa folgança, i 
després han arredonit la jornada amb el doblet, 
ja que després de Silvestri, a 46 segons, la xilena 
Catalina Soto ha sigut la més ràpida de l'escamot. 
Dos celebracions en una mateixa carrera, una 
exhibició del conjunt espanyol.

Awen Roberts, del Canyon tancava el podi, 
mentre que la millor espanyola va ser Marina 
Garau, que travessava la meta en la sèptima plaça. 
També entre les deu primeres es va colar una altra 
ciclista nacional, Mireia Trias, que ha sigut novena.

Adrián Botella, regidor d’esports, animava a tots 
i totes a ser partícips d’aquesta carrera ciclista i 
considerava que «aquesta cursa és important 
per donar visibilitat a les dones en el món del 
ciclisme, donar el espai que mereixen i buscar 
la igualtat en l’esport on cada vegada hi ha 
més professionals femenines. Estic molt agraït 
per l’acollida de la gent i per la confiança en 
Cocentaina a l’hora de realitzar dites activitats, 

no podem oblidar que Cocentaina, és un 
municipi que ha estat vinculat durant molt de 
temps al món de ciclisme i on trobem importants 
corredors com Vicent Belda o Rafa Valls.»

Demostració de classe d’Eusebio Pascual en la 
Volta a Galícia

La Volta a Galícia va concloure el  diumenge 
15 de setembre en Sanxenxo amb un 
corredor del Vigo-Ries Baixas sent un 

dels seus actors principals. Eusebio Pascual 
va dinamitar la carrera en el primer contacte 
amb la muntanya i va fer somiar a l'estructura 
presidida per José Luis Chamorro. Un segon 
lloc en una etapa, un top-10 en la general i la 
sensació que la temporada se li ha fet curta, una 
vegada superada la lesió que va arrossegar en 
els primers mesos de l'any, va ser el balanç final 
del corredor de Cocentaina en l'última ronda per 
etapes del 2024.

L'elit contestà, nové la setmana anterior en la 
Volta a València, va confirmar el seu bon moment 
de forma en el pròleg de 7,1 quilòmetres Sarria. 

Va finalitzar vinté i va marcar un dels millors 
temps entre els escaladors.



ESPORTS54 Revista El Comtat octubre 2024

Cocentaina tanca la temporada d’estiu al 
Poliesportiu

El Poliesportiu Municipal de Cocentaina 
ha tancat la seua temporada d’estiu amb 
un increment d’inscrits respecte a anys 

anteriors en les seues diferents activitats així com 
l’entrada a la piscina municipal. 

Les dades reals oferides per la Regidoria 
d’esports mostren aquest creixement. Respecte 
a la piscina municipal, des del 17 de juny fins al 
8 de setembre, els mesos d’obertura, hi ha hagut 
un total de 27.150 accessos a les instal·lacions 
de la piscina municipal, un increment de 200 
persones respecte a l’any 2023. A més, s’han 
realitzat un total de 1.388 carnets en les diferents 
opcions oferides. 

Per la seua part, referent a les escoles d’estiu, 
han participat un total de 295 xiquets i xiquetes, 
164 en l’escola de permanència i 131 apuntats 
a les escoles d’estiu amb els diferents esports 
oferits, 53 d’aquests van ser matriculats en dos 
esports. Aquestes dades presenten les xifres més 
altes des de l’any 2020 i és important destacar la 
contractació per dur a terme aquestes activitats 
i escoles d’una empresa contestana. 

Està previst dur a terme diferents obres al 
Poliesportiu Municipal per oferir unes bones 
instal·lacions als veïns i veïnes de Cocentaina i 
així augmentar les xifres de participants en les 

diferents activitats que es presenten. 
Adrián Botella, regidor d’esports, mostra la 

seua satisfacció amb les xifres aconseguides a 
la temporada d’estiu al Poliesportiu i convida a 
tots els veïns i veïnes de Cocentaina a participar 
la següent temporada a les activitats d’esports i 
piscina, oferint d’aquesta forma un manteniment 
i millora de les diferents instal·lacions esportives.

Pòdiums per al Judo club Cocentaina en la 
primera competició de la temporada

La primera competició per al Judo club 
Cocentaina ve amb tres pòdiums.  Molina 
del Segura (Múrica) va albergar la primera 

prova, el Torneig Tècnica d’Or i tres judoques 
contestans van estar al pódium:1r Basti Barrull, 
-90kg i en categoria cadet; 3r Isabel Barull, +63kg 
i categoria infantil I 3r. Martin Georgiev, -60 kg i 
categoria cadet. Enhorabona als tres!!!
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L’EMBRUIX DE LA MARIOLA

Nota: en aquest capítol es realitza una descripció 
de la planta medicinal, com també es relaten receptes i remeis populars que m’han 
transmès els meus avantpassats, però cal tindre clar que el diagnòstic de les 
malalties correspon sempre als professionals pertinents.

Carxofera (Cynara scolymus)

Es diu també «Card carxofer».

Es planta i creix en les hortes i a vegades lliurement 
en els camps erms. Rebrota anualment del cep 
en acabar l'hivern. Floreix a l'estiu i es recol·lecta 
cap a finals de la tardor principis de l'hivern.

Té propietats per a la diabetis i hepàtic biliars.

APLICACIONS:

Les carxofes són altament recomanables com a 
aliment per a les persones que pateixen diabetis, 
ja que contribueixen a disminuir la quantitat de 
sucre en l'orina dels diabètics.

També té beneficis sobre el fetge afavorint la 
secreció biliar. És recomanable per al reuma i 
estimula el metabolisme de la urea i el colesterol. 
També ataca amb èxit les insuficiències hepàtic-
renals.

El que anomenem cor de la carxofa té una gran 
riquesa vitamínica, així com les seues fulles són 
excel·lents no sols per a les malalties del fetge, 
sinó també contra la falta d'apetit, feblesa, etc. 
Ajuda a curar malalties del fetge com la Cirrosi, 
Hepatitis afavorint la funció biliar. Redueix els 
nivells de colesterol i disminueix la tensió arterial.

Per a totes les persones, malaltes o no, la 
carxofa és recomanable com a aliment nutritiu, 
i la millor manera de consumir-la és de manera 
natural, crua, bullida, al forn, a la planxa, etc., amb 
unes gotes d'oli o suc de llima.

Les flors són de color violeta i provoquen la 
coagulació de la llet, per això s'usen encara per 
a la fabricació de formatges.

REMEI CASOLÀ:

Mon pare, Manolo Beltrà, realitzava moltes 
novenes per a mantenir el sucre a ratlla. Feia 
infusions de les fulles de carxofa o de la penca, 
i se les prenia durant nou dies al matí en dejú, 

i després descansava una setmana, deia que 
estava molt amarga, i jo li deia: «pare, què vols, 
que estiga dolç per al sucre?». 

CONTRAINDICACIONS o INTERACCIONS:

La carxofa està contraindicada en cas d'afeccions 
hepàtiques de les vies biliars com la litiasi. 
Pel seu efecte diürètic, no s’ha de prendre 
amb medicaments per a reduir la hipertensió.
Les persones embarassades i en període de 
lactància, NO podran prendre infusions de carxofa.
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JOSÉ LUIS ALÓS RIERA
P/. del Pla, 10

T_ 96 559 01 66

LUCÍA HDEZ. PASCUAL
Av. País Valencià, 76

T_ 96 559 09 28

Mª CRISTINA ALÓS RIERA
Passeig del Comtat, 40

T_ 96 559 00 07

BLAS FUSTER BONET
Av. Ferrocarril, 19

T_ 96 559 05 26

Dies: 1- 7- 12- 13- 17- 23- 25- 29

Dies:  4- 10- 16- 19- 20- 22-28

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
Cocentaina OCTUBRE

HORARI DE TRENS
COCENTAINA-VALÈNCIA
De dilluns a divendres: 6:05- 8:57 -15:10-

19:47 

Dissabtes: 8:57- 15:10 

Diumenges: 8:57 - 12:05 - 15:10 - 18:32- 19:47

Consulteu els festius i canvis: www.renfe.com

Dies: 2- 5- 6- 8- 14- 18- 24- 30

Dies: 3- 9- 11- 15- 21- 26- 27- 31

Servei d’Informació a la Ciutadania

De dilluns a divendres, de 9h a 14h

Edific Ajuntament, planta baixa

Tlf. 96-559-00-51

HORARI CEMENTERI MUNICIPAL

MATINS: TOTS ELS DIES 07:30 a 14:30

HHHOOORRRAAARRRIII CCCEEEMMMEEENNNTTTEEERRRIII MMMUUUNNNIIICCCIIIPPPAAALLL

-Orgànic (contenidor verd):  des de les 05:00 h de la matinada fins a 

les 14:00 h del migdia

-La recollida domiciliària d’estris es realitza els dimecres i dissabtes de 

cada setmana cridant al telèfon: 96 533 04 77

Hi ha que cridar i passaran pel domicili a recollir els estris

-Envasos (contenidor groc): Els dimarts i divendres: Algars, Poble Nou 

de Sant Rafael i nucli urbà.

-Cartró (contenidor blau): 

  Dilluns: Pedanies i nucli urbà

  Dimecres: Comerços i indústria

  Dijous: Nucli urbà

  Dissabte: Pedanies i nucli urbà (segons necessitat)

-Vidre: Segons necessitat de buidat.

-Recollida d’oli: Segons necessitat de buidat.

-Arropa (Càritas): Segons necessitat de buidat.

LA BROSSA ES DIPOSITARÀ EN ELS CONTENIDORS
 DE LES 18:00H FINS LES 00:00H

SERVEI D’ARREPLEGADA DE BROSSA

ECOPARC                   

fins a

HORARI D’AUTOBUSOS- HIVERN
Alcoy-Cocentaina-Muro

Laborables: 6:15; 7:15; 8:15; 

9:15; 10:15; 11:15; 12:15; 13:15;   

14:30; 16:15; 17:15; 19:15; 20:15; 

21:15.

Dissabtes i diumenges: 8:15; 

10:15; 11:15; 14:45; 16:15; 18:15; 

21:15

    Muro-Cocentaina-Alcoy

Laborables: 6:45; 7:45; 8:45; 9:45; 

10:45; 11:45; 12:45; 13:45; 15:00; 

16:45; 17:45; 19:45; 20:45; 21:45

Dissabtes i diumenges: 9:15; 

10:45; 11:45; 15:15; 17:15; 19:15; 

21:45
Els passos són aproximats, podent variar en 
+/- *5min
Informació: 96.522.05.62
Nota: Es comunica a tots els usuaris que han de 

procurar abonar la tarifa del bitllet amb la moneda 

fraccionada exacta, sense que això siga obstacle 

perquè el conductor-perceptor est obligat al canvi, 

sempre que no supere la quantitat de 10€. 

DILLUNS, DIMECRES, DIVENDRES, DISSABTE I DIUMENGE:   

de 10:00 a 13:00 hores

DIMARTS -------------- de 16:00 a 19:00 hores

DIJOUS ------------------- TANCAT

Ecoparc mòvil: De 9h a14h. Dimarts (plaça el Mercat) i dijous (recinte 

de Fira. El Teular)                                  

Informació d’interés
TELÈFONS
Ajuntament 96 559 00 51

Policia Local 96 559 01 21

Guàrdia Civil 96 559 00 68

Bombers 96 559 24 51

Creu Roja 96 651 65 63

Centre de Salut Cita Prèvia 96 652 83 50

Centre de Salut Urgències 96 652 83 52

Res. Sanit. (Urgències) 96 652 88 00

Res. Sanit. (Centraleta) 96 553 74 00

Cementeri 96 559 11 29

Poliesportiu 96 559 11 54

Casa de la Juventut 96 559 27 95

Biblioteca Municipal 96 559 08 69

Centre Cult. El Teular 96 559 34 29

Oficina de Turisme 696 307 569

Centre Social R. Blanc 96 559 30 80

Ràdio Cocentaina 96 559 09 64

Museu Casa del Fester 96 650 07 49

Correus i Telègrafs 96 559 12 57

Aeroport (Alacant) 96 691 90 00

Aeroport (València) 96 370 95 00

Renfe (Alcoi) 96 552 12 60

Renfe (València) 902  240 202

Tanatori del Comtat 96 559 23 25

Tanatori Comarcal Mariola 676 488 785

TAXIS
José Bravo Luque 966 381 693

Tele Taxi 24 Horas 608 762 444

Ginés García García 678 582 765

P. Sánchez Fernández 670 538 157

AUTOBUSOS
La Alcoyana (Alcoi-Alacant) 96 552 05 62

Travicoi (Alcoi-València) 96 349 51 13

Subús 902 10 69 92
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